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15 godina našeg magazina:
putovanje ispunjeno uspjesima

RIJEČ IZDAVAČA

Drage čitateljke i čitatelji,

S velikim zadovoljstvom i ponosom, kao glavni urednik i izdavač, pišem ovaj uvodnik 
povodom 15. godišnjice našeg cijenjenog magazina i izlaska 150. izdanja. Ovaj put, 
koji smo započeli prije jednog i pola desetljeća, bio je putovanje puno izazova i usp-
jeha, a uspjeli smo zahvaljujući vašoj podršci.

U  današnje vrijeme je teško opstati dugi niz godina na tržištu i uspješno poslovati. 
Ipak, kroz sve ove godine, uspjeli smo opstati i izgraditi povjerenje vas, naših čitatelja. 
Svako od naših 150 izdanja bilo je ispunjeno znanjem, inovacijama, kreativnošću i 
strašću, a mi smo se uvijek trudili pružiti vam kvalitetne i uzbudljive sadržaje.

Svjesni smo i da riječi danas imaju snažan utjecaj na društvo, a živeći u Austriji, 
zemlji s brojnim društvenim podgrupama, naš se magazin kontinuirano suočavao s 
izazovima povezanim s kategorizacijom, nacionalizmom i instrumentalizacijom. To 
smo uvijek bezkompromisno izbjegavali i odbijali. Naša misija je uvijek bila jasna - 
posvetiti se temama vezanim za Austriju te promovirati integraciju. Smatram da smo 
u tome i uspjeli. I zato sam ponosan na naš dosadašnji rad. 

Dok gledamo unatrag na proteklih 15 godina, s uzbuđenjem i optimizmom iščekujemo 
budućnost. Obećavamo da ćemo nastaviti s našom misijom informiranja, inspiriranja 
i zabavljanja, težiti visokim standardima i inovativnosti. Zahvaljujemo vam što ste dio 
naše priče i veselimo se brojnim izdanjima koja su pred nama.

Dejan Sudar

Dejan SUDAR, 
izdavač i 
glavni urednik
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ANKETA

Austrijanci nastavljaju ulagati u privatno osiguranje za penzi-
ju i zdravstvo uprkos ekonomskim nesigurnostima koje su obi-
lježile protekle godine. U kontekstu kontinuiranih poskuplje-
nja, postavlja se pitanje o realnosti mogućnosti štednje. Koliko 
je, zapravo, moguće uštedjeti u trenutnim uslovima, i koliko su 
građani Austrije spremni izdvojiti za ovakvu vrstu štednje?

Koliko u prosjeku možete da uštedite 
na mjesečnom nivou?

Doris MoshammerDoris Moshammer
Da li je riječ zapravo 

već izbačena iz 
rječnika?

Christian Kienberger
Christian Kienberger400 evra sigurno u toku mjeseca, ponekad i više.

Margit Letj Letonja
Margit Letj LetonjaŠtednja?

Šta je to?
Nova strana riječ?

Werner FenzWerner Fenz

Uslijed najlošijeg 

upravljanja vlade u 

povijesti, čak 80% 

stanovništva Austrije se 

suočava s nemogućnošću 

održavanja normalnog 

životnog standarda, 

dok se istovremeno 

raspravlja o temi štednje.

Uschi NairaUschi Naira
To mora da je šala. Već 

sam sretna ako uspijem 

preživjeti mjesec.
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Započni svoju stručnu obuku 
u MediaMarktu! 

Prijavite 
se sada!

Siguran posao nakon stručne prakse, 
usavršavanje i prosperitet su ono o čemu 
razmišljate, a niste sigurni kako pronaći pos-
lodavca koji sve ovo omogućava? KOSMO je 
istražio za vas. 

Imajući u vidu da veliki 
broj kompanija odlazi u 
stečaj jer nije u stanju 

da pokrije svoje troško-
ve, jako je teško pronaći 
pouzdanog poslodavca. 
Upravo zato smo se de-
taljno upoznali sa sa pro-
gramom obuke u Media-
Marktu, kompanijom koja 
je stabilni poslodavac. 

MediaMarkt, vodeći u aus-
trijskoj trgovini elektroni-
kom, pruža mladima koji 
su zainteresovani prema 
tehnologiji jedinstvenu 
priliku. Obuka u Media-
Marktu omogućava da se 
strast učenika prema sav-
remenoj tehnologiji i digi-
talnim trendovima pretvori 
u obećavajuću karijeru. 
Tokom trogodišnjeg obra-
zovnog programa, učenici 
bivaju obučavani u raznim 
odjelima, stiču dragocje-
no iskustvo i razvijaju se 
u stručnjake za tehniku, 
usluge i savjetovanje ku-
paca. Znanje i uzbudljive 
karijerne mogućnosti su 
gotovo zagarantovane. 

Pored toga, napredo-
vanje od praktikanta do 
rukovodioca nije izu-
zetak, već uobičajena 
praksa u MediaMarktu. 
MediaMarkt vam nudi:

Dva vida obuke: 
Savetnik/savetnica za 

elektro uređaje i 
elektroniku/

E-Commerce trgovac/
trgovkinja

Privlačna primanja za 
učenike zanata:
1. godina obuke: 880 evra
2. godina obuke: 1.130 evra
3. godina obuke: 1.430 evra

Dodatne prednosti koje
donosi MediaMarkt:
      Praktično iskustvo 
u različitim odelima i                                                                                    
sektorima. 

     Brojne pogodnosti, kao  
što su mobilni telefon za 
zaposlenike i posebni us-
lovi za kupovinu, seminari 
i obuke za osobni i stručni 
razvoj.

         Unapređenje i poboljšan-
je komunikacijskih veština 
koje su krucijalne za proda-
ju kroz seminare i obuke. Uz 
Power akademiju moguće 
je prikupljanje poena za 
program „Fit4Future” koji 
se pohađa nakon prakse. 

   Svi učenici imaju svog 
ličnog mentora koji i 
podržava tokom procesa 
obuke i pomaže im u iza-
zovima sve do završnog 
ispita. 

Pored obrazovanja post-
oji i mogućnost završetka 
mature.

Iskoristite priliku i odmah se 
prijavite! MediaMarkt traži 
motivisane i mlade ljude 
zainteresovane za tehniku. 

Ako želite da od svog 
hobija da napravite zani-
manje, onda se prijavite 
online preko job portala 
MediaMarkt-a.

www.mediamarkt.at/lehre



Ključni savjeti za  
kupovinu vozila: 

O sim provjere vlasništva i ga-
rancijskih prava, bitno je raz-
motriti i druge aspekte. „Vje-

rovati je dobro, ali kontrola je bolja!” 
To se posebno odnosi na kupovinu 
automobila, gdje je važno osigurati 
da se vozilo zapravo kupuje od vla-
snika ili ovlaštene prodajne osobe. 

Prilikom kupovine automobi-
la, važno je detaljno pregledati 
ugovor o kupoprodaji. Posebnu 
pažnju treba posvetiti klauzu-
lama koje se tiču odgovornosti 
za skrivene nedostatke i mo-
gućnostima za raskid ugovo-
ra. Kupci treba da budu svjesni 
svih uslova i obaveza koje preu-
zimaju potpisivanjem ugovora.
Dodatno, preporučuje se provera 
istorije vozila, uključujući prethod-
ne vlasnike, servisnu istoriju i even-
tualne nezgode u kojima je vozilo 
učestvovalo. Ovo može pomoći u 
procjeni stvarnog stanja vozila i 
potencijalnih budućih troškova.

Takođe, važno je razmotriti pita-
nje registracije vozila i potrebne 
dokumentacije. Kupci trebaju da 
osiguraju da su sva dokumenta 
ažurirana i u skladu s pravnim 
zahtjevima, kako bi se izbjegli 
problemi s registracijom vozi-
la. U kontekstu pravnih impli-
kacija, važno je da kupci budu 
svjesni svojih prava i obaveza 
te da pristupe kupovini informi-
sano i s oprezom. Savjetovanje 
s pravnim stručnjakom može 
biti korisno kako bi se osigura-
lo da su svi aspekti kupovine 
automobila pravilno adresirani. 

Kontakt: 
Mag. Haris Džidić 

  Tel.: +43 1 600 27 71 – 50
   0670 550 75 73
   hd@gl-recht.at

MOJE PRAVO

Kupnja motornog vozila u Austriji sastoji se od brojnih specifično-
sti. Izdvojili smo nekoliko ključnih aspekata na koje bi trebalo da 
obratite pozornost prilikom nabavke novog ili rabljenog automobila.

Prodavač mora odgovarati za nedostat-
ke koji su postojali pri prodaji vozila.

imati na umu da kupac 
ima pravo izbora između 
ovih primarnih sredstava 
garancije. To znači da ku-
pac može birati između 
popravke i zamjene (ako je 
zamjena moguća). Ako ove 
metode ne uspiju pri pr-
vom pokušaju, kupac ima 
pravo na smanjenje cijene 
i u slučaju značajnih nedo-
stataka na raskid ugovora.
Kod kupovine automobi-
la od poduzetnika, rok za 
sudsku ostvarivanje prava 
na garanciju je dvije godi-
ne, plus dodatna tri mjese-
ca. Kod kupovine automo-
bila od privatnih osoba rok 
je dvije godine od predaje 
vozila.

Testiranje je od velike 
važnosti!
Od velike preporuke je da  
prije kupovine automobila 
izvršite test u ÖAMTC ili 
ARBÖ. 
Ako prodavač odbije pod-
vrgnuti svoje vozilo ovom 
testu, trebalo bi imati 
opravdane sumnje da li 
uopće treba razmatrati ku-
povinu tog vozila.

D a biste bili sigur-
ni da je prodavač 
stvarni vlasnik vo-

zila, preporučljivo je zatra-
žiti tip vozila i ne oslanjati 
se isključivo na informaci-
je sadržane u registarskoj 
potvrdi. Budući da osoba 
navedena u registarskoj po-
tvrdi ne mora nužno biti vla-
snik vozila, potreban je po-
seban oprez pri kupovini.

Pravo na garanciju uko-
liko se auto kupuje od 
poduzetnika 
Ako je prodavač poduzetnik 
(npr. redovna prodaja auto-
mobila), pravo na garanciju 
se ne može isključiti. Kod 
polovnih automobila, ga-
rancija se može skratiti na 
jednu godinu. Pravo na ga-

ranciju može da se isključi 
među pravnim osobama. 
Upravo iz tog razloga treba 
posebno obratiti pažnju na 
ugovor o kupoprodaji kako 
se ne bi morali sami nositi 

s troškovima u slučaju po-
jave problema.

Odgovornost za  
nedostatke
Na osnovu prava za garan-
ciju, za kupca je važno znati 
da prodavač mora odgova-
rati za nedostatke koji su po-
stojali već pri predaji vozila, 
neovisno o njegovoj krivici.
Ako se nedostaci pojave 
unutar godine dana od pre-
daje imovine, kao što je vo-
zilo, pretpostavlja se da je 
nedostatak već bio prisutan 
pri predaji. Kod kupovine 
automobila od privatnih lica,
ako se nedostaci pojave 
unutar šest mjeseci od 
predaje imovine, pretpo-
stavlja se da je nedostatak 
već bio prisutan pri predaji.  

Koja prava imaju  
kupci?
Prava kupca iz prava na 
garanciju uključuju pr-
venstveno popravku ili 
zamjenu. Pri tome treba 

KUPNJA AUTA:

Na što treba obratiti pozornost  
prilikom kupnje vozila?
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KOMENTAR
Mag. Haris Dzidic, 
jurist
G&L Rechts- 
anwälte
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Nove stope poreza 
na dohodak za 2024. 
godinu:

Za fizička lica:
U 2024. godini će se stope poreza 
na dohodak povećati za 6,6 do 9,6 
posto kao dio procesa ukidanja 
hladne progresije. Ovo slijedi nakon 
postupnog smanjenja stopa poreza 
na dohodak sa 25 na 20 posto u 
2020. godini, sa 35 na 30 posto u 
2022. i sa 42 na 40 posto u 2023. 
godini. Za 2024. važe pravila:

• Porezna stopa od 0 posto će 
se primjenjivati na prvi iznos od 
12.816,00 eura.

• Porezna stopa od 20 posto će se 
primjenjivati na prihode između 
12.816 i 20.818 eura.

• Porezna stopa od 30 posto će se 
primjenjivati na prihode između 
20.818 i 34.513 eura.

• Porezna stopa od 40 posto će se 
primjenjivati na prihode između 
34.513 i 66.612 eura.

• Porezna stopa od 48 posto će se 
primjenjivati na prihode između 
66.612 i 99.266 eura.

• Porezna stopa će se primjenjivati 
na prihode iznad 99.266 eura, ali 
postotak nije naveden.

• Porezna stopa od 55 posto će 
se primjenjivati na prihode iznad 
1.000.000 eura.

Za pravne osobe:
Od 2024. godine, stopa poreza na 
dobit će se dodatno smanjiti na 23 
posto za sve pravne osobe, uklju-
čujući porez između pravnih osoba 
kod privatnih fondacija. Stara stopa 
poreza ostaje na snazi za prihode 
iz prethodnih godina s različitim 
poslovnim godinama. Također, od 
1.1.2024. godine, minimalna stopa 
poreza na dobit za Gmb preduzeća 
trajno je smanjena sa 1.750 na 500 
evra.
Kontakt: 
Team23 Steuerberatung
Dresdner Straße 47
Tel.: 01 908 70 80
hello@team23.wien
www.team23tax.at

KOMENTAR
Mag. Edin 
Salihodžić, CEO
porezni savjetnik 
Team23

KOSMO je za vas prikupio najvažnije informacije o poreznim 
promjenama u 2024. godini. Ove promjene su relevantne za po-
duzeća svih veličina.

Iznos dobiti za samostalne podu-
zetnike povećan je na 33.000 evra.

secu na 120 EUR. Do kraja 
2025. godine, za prvih 18 
prekovremenih sati može 
se isplatiti do 200 evra bez 
obračunavanja poreza. 
Dodaci za rad u uvjetima 
prljavštine, otežanih uvjeta 
i opasnosti, kao i rad ne-
djeljom, blagdanima i noću, 
povećavaju se na 400 evra.

Porezno neutralno 
povlačenje poslovnih 
zgrada
Počevši od 1. jula 2023. go-
dine, započinje proces po-
vlačenja praznih poslovnih 
zgrada iz poslovne imovine, 
pri čemu se neće plaćati do-
datni porez na temelju knji-
govodstvenih vrijednosti.
Također, oslobođenje od po-
reza na dobit za glavno pre-
bivalište prilikom prestanka 
poslovanja je ukinuto.

Također postoje i prednosti 
kao što su nulta stopa pore-
za na fotovoltaične sustave, 
smanjenje naknada za elek-
tričnu energiju i prirodni plin 
te potpore za start-up-ove. 
Više informacija: 
www.wko.at.

Postupno smanje-
nje poreza  
na dobit

Ekosocijalna porezna 
reforma donijela je po-
stupno smanjenje stope 
poreza na dobit s 25 na 
23 posto. Već je u 2023. 
godini stopa smanjena na 
24 posto, a od 1. januara 
2024. godine stopa iznosi 
23 posto.

Ukidanje hladne  
progresije
Počevši od 2023. godine, 

porezne stope na dohodak 
će se automatski usklađi-
vati s inflacijom kako bi se 
suprotstavilo postupnom 
povećanju poreza uslijed 
rasta cijena. Ovo će re-
zultirati povratkom viših 
poreznih prihoda koji su 
proizašli iz inflacije i pre-
laska u više porezne sto-
pe, sa većim koristima za 
radnike.

Povećanje iznosa za 
dobit
Iznos dobiti za samostalne 
poduzetnike povećan je na 
33.000 evra od 2024. godi-
ne, nakon što je već povećan 
na 15 posto za prvih 30.000 
evra u 2023. godini. Ova mje-
ra jača vlastiti kapital i podr-
žava posebno samostalne 
poduzetnike i osobne tvrtke.

Dodatak za zaposlene
Dodatak za zaposlene, na-
stavak dodatka za troškove 
života iz 2022. i 2023. go-

dine, omogućava dodatne 
isplate radnicima do 3.000 
evra koje su oslobođene po-
reza i doprinosa. Dodatak za 
2024. godinu mora biti pot-
puno vezan za plaću.

Porezne olakšice za 
radnike
Oslobađanje od poreza po-
većava se za prvih deset 
prekovremenih sati u mje-

FINANSIJE

POREZNE PROMJENE ZA 2024. GODINU:

Sve što poduzeća i privatne 
osobe trebaju da znaju

 KOSMO | 09 
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više se naglašava kvali-
fikacija za njemački kao 
drugi jezik kako bi se 
bolje moglo odgovoriti na 
posebne potrebe ove sku-
pine učenika.

Smatrate li zamjenu peda-
goga koji su zaduženi za 
slobodno vrijeme kao "peda-
goga asistenata" održivim 
rješenje za nedostatak uči-
telja u Austriji? Da li će ovo 
utjecati na kompetencije 
osoba koje rade sa djecom? 
Austrija zaostaje u multi-
funkcionalnim timovima i 
hitno se mora poboljšati 
u ovoj oblasti. U Europi, 
škole uz učitelje i admini-
strativno osoblje imaju i 
multifunkcionalne timove 
s različitim kompetenci-
jama, kao što su pedagozi 
za slobodno vrijeme i logo-
pedi. Čisti sustav koji se 
sastoji samo od učitelja je 
zastario. Austrija se u ovom 
sektoru mora poboljšati, što 
je potvrdilo i nekoliko izvora. 

KOSMO: Koje mjere podu-
zimate kako biste učinili 
programe za poticanje učenje 
jezika u vrtićima i osnovnim 
školama učinkovitijima? 
Martin Polaschek: Uzimajući 
u obzir rastući broj učenika 
bez adekvatnih znanja nje-
mačkog jezika u školskom 
sustavu, ciljano smo uveli 
posebne razrede za poti-
canje njemačkog jezika. 
Ova mjera je ključna jer se 
stjecanje jezika ne može 
jednostavno dogoditi usput 
u redovnom školskom okru-
ženju. Za uspjeh ovih razreda 
neophodno je da postoje 
nastavnici koji se u potpu-
nosti mogu koncentrirati 
na poučavanje njemačkog 
jezika. Ovo intenziviranje 
nastave njemačkog jezika 
pomaže učenicima ne samo 
da bolje prate nastavu, već 
i da se snalaze izvan škole 
u njemačkom jezičnom 
okruženju te učinkovito 
komuniciraju. Nadalje, u 
obrazovanju učitelja sve 

Želimo donijeti raznolikost 
u škole, što nema veze s 
nedostatkom učitelja, već 
s potrebom za raznovrsnim 
kompetencijama. Za pravu 
cjelodnevnu školu potreban 
nam je drugačiji sustav. Tre-
nutno nastava završava u 
podne i poslijepodne djecu 
preuzimaju pedagozi koji su 
zaduženi za slobodno vri-

jeme. Zato je uveden zakon 
koji je napravljen kako bi se 
osigurao dobrobit djece i 
mladih, čineći pravu cjelod-
nevnu školu. Ovo je također 
važno za roditelje koji su u 
ovom slučaju sigurna da su 
njihova djeca cijeli dan dobro 
zbrinuta. Međutim, roditelji bi 
trebali biti dio školske zajed-
nice i aktivno sudjelovati. To 
potiče kvalitetu i osigurava 
bolju skrb za djecu.

Ne, ne postoji značajan porast 
broja upisa u privatne škole. 
Osim toga, privatne škole 
imaju ograničen kapacitet 
mjesta. U posljednjih 10 do 
15 godina udio privatnih škola 
porastao je samo za oko pola 
posto, a trenutno smo na oko 
8 posto. U posljednjih nekoliko 
godina nije bilo značajnog 
porasta. Naprotiv, potražnja 

za javnim školama raste. 
Ipak, postoji snažna potreba 
za osnivanjem međunarodnih 
škola u kojima se na sred-
njoškolskoj razini podučava 
engleski i francuski jezik.

Ukoliko pogledamo rezul-
tate PISA studije, kako 
Ministarstvo obrazovanja 
planira poboljšati kvalitetu 
nastave i pružiti podršku 
učiteljima u Austriji? Fo
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Autorka:  Milica Vuković

„Čisti edukacioni sustav koji se sastoji 
samo od učitelja je zastario.”

Manjak učitelja: „Austrija se  
mora poboljšati u ovom sektoru” 

INTERVJU. Razgovarali smo sa 
ministrom obrazovanja Martinom  
Polaschekom (ÖVP) o izazovima 
u području obrazovanja, novim 
mjerama ministarstva te budućim  
planovima.
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poticanje čitalačkih kompe-
tencija i uživanja u čitanju, 
uključujući i lica koja će 
biti ambasadori čitanja i 
natjecanja. Također smo 
proširili razrede za potica-
nje njemačkog jezika kako 
bismo poboljšali jezične 
vještine te pri lagodil i 
zakon tako da djeca koja 
još uvijek uče njemački 
jezik mogu i dalje pohađati 
dopunsku nastavu. Osim 
toga, sprovodimo mjere 
za veće uključivanje rodi-
telja, posebno iz obitelji sa 
niskim obrazovnim nivoima. 
To uključuje i video-tumački 
sustav koji olakšava komu-
nikaciju između nastavnika 
i roditelja koji ne govore 
njemački.

Prije 20 godina, diploma 
mature u Austriji imala 
je puno veću vrijednost. 
Ima li Austrija problem sa 
imidžom mature?
Matura ima dobar imidž, 
a bilo mi je važno nakon 
pandemije vratiti se starim 

pravilima kako bi se osi-
gurala kvaliteta i istaknula 
vrijednost mature. Neke 
olakšice, poput dobijanja 
završne ocjene, ostaju na 
snazi. Trend pokazuje da 

Rezultate PISA studije 
shvaćamo vrlo ozbiljno 
i shvatamo da moramo 
učiniti još više za pruža-
nje jednakih prilika. Mnogi 
učenici imaju problema s 

razumijevanjem zadataka, 
posebno u matematici, 
često zbog nedostatka 
jezičnih i čitalačkih kom-
petenci ja.  Stoga smo 
pokrenuli inicijative za 

broj zanimanja za koje su 
potrebne više kvalifikacije i 
akademska diploma raste. 
Ipak, vidimo da je diploma 
mature dobra ulaznica za 
profesionalni život. To se vidi 
po tome što je broj učenika 
koji počinju studirati opao, 
jer mnogi srednjoškolci, 
posebno iz strukovnih škola, 
odmah pronalaze posao.

Kakav je stav Ministarstva 
obrazovanja Austrije o ranoj 
seksualizaciji djece u obra-
zovnim ustanovama? Postoje 
li razmatranja o uvođenju 
ili zabrani odgovarajućih 
udžbenika u austrijskom 
obrazovnom sustavu?
U Austriji postoji neko-
liko uredbi Ministarstva 
o seksualnom obrazova-
nju i pedagogiji. Nastavni 
planovi za osnovne i sred-
nje škole reguliraju da se 
ove teme trebaju obraditi 
na način primjeren dobi. 
Odluka o načinu prenoše-
nja sadržaja prepuštena je 
nastavnicima. Školski udž-

benici pregledavaju se od 
strane široko postavljene 
komisije. Ta komisija provje-
rava jesu li sadržaji i način 
prijenosa znanja primjereni 
za određenu dobnu skupinu. 

Komisija se sastoji od struč-
njaka iz različitih područja. 
U Austriji ovaj pristup dobro 
funkcionira.

Može li povećanje broja 
dostupnih mjesta za studij 
medicine učinkovito rješenje 
protiv nedostatka liječnika. 
Koje mjere se mogu poduzeti 
protiv odlaska u inozemstvo?
Austri ja ima dovoljno 
studenata medicine i diplo-
miranih liječnika, više nego 
Njemačka ili Švicarska. 
Masovno povećanje broja 
studenata smanji lo bi 
kvalitetu studija i moguć-
nosti za nadzor. Važno 
je da diplomirani liječnici 
ostanu u zemlji i pronađu 
dobre radne uvjete i mjesta 
za obuku u zdravstvenom 
sustavu. U Beču nedo-
staju mjesta za obuku u 
bolnicama, što predstav-
lja izazov. U vezi s kvotom 
stranih studenata, koja je 
određena pregovorima s 
Europskom komisijom, u 
kontaktu smo s Komisi-
jom kako bismo raspravili 
mogućnost povećanja. Već 
smo reagirali i u Zakonu o 
sveučilištima omogućili 
dodatna mjesta za studij 
posebno rezervirana za 
austrijske studente. Ove 
godine, 85 posebno nami-
jenjenih mjesta dostupno 
je studentima koji se nakon 
završetka studija obvezuju 
raditi u određenim zani-
manjima, poput liječnika u 
državnim službama ili kao 
liječnici u vojsci. Uvijek 
sam spreman na raspravu 
o mogućem daljnjem pove-
ćanju broja mjesta.

393.234
studenata
bilo je  
2023. u 
Austriji.

Austrija ima dovoljno studenata medicine.  
Masovno povećanje broja studenata smanjilo 
bi kvalitetu studija i mogućnosti za nadzor.”
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Kako bi se olakšalo finan-
ciranje odgovornim općina-
ma, kao i sufinancirajućim 
vatrogasnim jedinicama, 
Vlada Donje Austrije na čelu 
s guvernerkom Johannom 
Mikl-Leitner odlučila je iz-
mijeniti smjernice za podrš-
ku pri nabavci vatrogasnih 
vozila, opreme i pribora.

„Od 1. januara 2024. godine, 
u suradnji s Vatrogasnim 
savezom Donje Austrije, po-
većali smo stope podrške 
za vozila za naše dobrovolj-
ne vatrogasne jedinice za 
25 posto”, kaže guvernerka, 
objašnjavajući dalje: „Na ovaj 
način povećavamo podršku 
za suzbijanje poskupljenja 
našim kolegama i kolegica-
ma iz dobrovoljnih vatroga-
snih jedinica, koji pružaju po-

Četiri istraživačke ustano-
ve u Donjoj Austriji su izu-
zetno uspješne u COMET 
programu i sada su priku-
pile sredstva u iznosu od 
35 milijuna eura. U COMET 
centrima, tvrtke surađuju s 
istraživačkim partnerima, 
omogućavajući time tran-
sfer znanja u gospodar-
stvo.

Pokrajinska guvernerka 
Johanna Mikl-Leitner če-
stitala je na impresivnim 
postignućima plavo-žutih 
istraživačkih ustanova 
i naglasila: „Ovi uspje-
si su rezultat napornog 
rada, kreativnih umova i 
tijesne suradnje između 
znanosti i gospodarstva. 
Raduje me što se Donja 
Austrija jača kao mjesto 
primijenjenog istraživanja 

Povećana finansijska podrška za 
nabavku vatrogasnih vozila

Četiri istraživačke ustanove dobijaju 35 miliona 
eura putem „COMET programa”

moć 365 dana u godini, kad 
god su potrebni. Vatrogasci 
zaslužuju naše poštovanje 
i vrednovanje, kao i finan-
cijsku podršku države, koju 
značajno proširujemo.” Za-
mjenik guvernerke Stephan 

i inovacija.” Ukupno su 
četiri istraživačke usta-
nove, koje su povezane s 
Donjom Austrijom, uklju-
čene u federalni program 
potpore COMET. Dvije od 
tih istraživačkih ustano-
va imaju svoje sjedište u 

Pernkopf izražava zadovolj-
stvo: „Naši vatrogasci treba 
da imaju moderna vozila i 
opremu, kako za našu, tako i 
za njihovu vlastitu sigurnost 
tijekom intervencija. Oni 
spašavaju živote, gase poža-

Donjoj Austriji: COMET 
centar (K2) AC2T RESE-
ARCH u Wiener Neustadt i 
COMET projekt „PI-SENS” 
Danube Private University 
GmbH u Kremsu. Ostali 
projekti s učešćem Donje 
Austrije imaju sjedište u 

re, štite i izvlače. Poskuplje-
nja ih ne smiju zaustaviti. Po-
većanjem proračuna, HLF3 
vatrogasna vozila će sada 
biti podržana s 100.000 eura 
umjesto dosadašnjih 80.000 
eura, a vozila za prijevoz oso-
blja s 8.750 eura umjesto 
dosadašnjih 7.000 eura”, na-
glašava Pernkopf.
„Zahvaljujući dodatnoj po-
dršci od oko 25 posto, mo-
žemo našim vatrogasnim 
jedinicama širom Donje 
Austrije pružiti preciznu i 
smislenu podršku”, doda-
je pokrajinski vatrogasni 
zapovjednik Dietmar Fa-
hrafell. Ukupno se u Donjoj 
Austriji svake godine nabavi 
oko 100 vatrogasnih vozila. 
Troškove za to zajednički 
snose vatrogasne jedinice, 
općine i pokrajina.

Grazu i Ranshofenu. Kroz 
„COMET” sredstva, koja 
su osigurana iz federalnog 
programa potpore istra-
živanjima, ove četiri istra-
živačke suradnje s među-
narodnim učešćem mogu 
biti realizirane. Pokrajina 
Donja Austrija će u nared-
nih pet godina osigurati 
gotovo deset milijuna eura 
za sufinanciranje istraži-
vačkih projekata.
„Uključivanje međunarod-
nih vrhunskih istraživača 
u ove projekte pokazuje 
da naše istraživačke usta-
nove djeluju na svjetskoj 
razini. Suradnja s vodećim 
umovima iz različitih dije-
lova svijeta otvara nove 
horizonte i potiče razmje-
nu znanja, što je neophod-
no za inovativna rješenja”, 
naglašava guvernerka. 

Andreas Pauschitz, Johanna Mikl-Leitner i  
Robert Wagner. 

Zamjenik guvernerke Stephan Pernkopf, guverner-
ka Johanna Mikl-Leitner i pokrajinski vatrogasni 
komandant Dietmar Fahrafellner.

Fo
to

s:
 N

LK
 F

ilz
w

ie
se

r, 
N

LK
 B

ur
ch

ha
rt

DONJA AUSTRIJA 

Sicherheit  
durch Knopfdruck
mit unseren  
mobilen Notrufgeräten.

Gerne beraten wir Sie telefonisch unter +43 1 89 145-161 
oder per Mail unter heimnotruf@samariterbund.net
Informationen finden Sie auch unter www.heimnotruf.at



Zamjenik guvernerke Udo Landbauer i direktorica 
željeznica Donje Austrije Barbara Komarek.

2023. je bila rekordna  
godina za željeznice Donje Austrije
Zamjenik pokrajinske gu-
vernerke Udo Landbauer 
iznio je izuzetno zadovo-
ljavajući izvještaj o uspje-
sima protekle godine.

„Obiteljska prihvatljivost i 
visoka kvaliteta života su 
ključni za dobrobit sta-
novnika Donje Austrije. 
Željeznice Donje Austrije 
igraju vrlo bitnu i ključnu 
ulogu sa šest željeznica i 
dvije žičare. One su ključni 
faktor kojima možemo na-
šim sugrađanima ponuditi 
usluge prilagođene po-
trebama, uključujući sva-
kodnevni i slobodno vrije-
me promet, gdje svjesno 
naglašavamo sigurnost, 
pouzdanost i udobnost.” 
Landbauer je vrlo ponosan 

što je 2023. godina bila 
najuspješnija i godina sa 
najviše putnika u povijesti 
Željeznica Donje Austri-
je: „Vidimo vrlo jasno da 
naša ofanziva mobilnosti 
djeluje. Obitelji, putnici i 

učenici trebali bi u Donjoj 
Austriji pronaći najbolju 
ponudu za sebe.” 
Sa ovom ofanzivom podi-
žemo javni prijevoz u Do-
njoj Austriji na novu razinu 
i nudimo više vlakova, brže 

veze, moderne željezničke 
stanice i bolje ponude.
Pokrajina Donja Austrija je, 
prema Landbaueru, od pre-
uzimanja Željeznica Donje 
Austrije u 2010. godini ulo-
žila oko 258 milijuna eura: 
„Ove godine ponovno ula-
žemo više od 30 milijuna 
eura u šest željeznica i dvi-
je gorske žičare. Jer samo 
onaj ko ulaže, može nepre-
stano poboljšavati ponudu 
i prilagoditi je potrebama 
stanovnika Donje Austrije.” 
Ova ulaganja su važna i nuž-
na, jer regionalne željeznice 
su životne arterije, pokre-
tači i generiraju stvaranje  
vrijednosti. Pored toga, 
uveliko i olakšavaju život 
svim stanovnicima Donje  
Austrije. 
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pomagala, kao i dijagno-
stičke metode, pa se ose-
ćaju kao građani drugog 
reda. Za početak, objav-
ljujemo dve teške životne 
priče.

Zdravka Subić: „Ostala 
sam bez noge”
Sa posledicama štednje u 
austrijskom zdravstvenom 
sistemu suočila se jedna 
hrabra dama, koja je doži-
vela tešku saobraćajnu ne-
sreću. Zdravka Subić ima 
73 godine, penzionerka 
je, a u Austriju je iz rodne 
Dervente (BiH) došla dale-
ke 1970. godine. U Beču je 

Radeći ovu reportažu, 
razgovarali smo sa 
više građana Beča 

različitih starosnih dobi, 
koji imaju hronične zdrav-
stvene probleme, a uz njih 
i strah od budućnosti, kad 
je lečenje u pitanju. Nai-
me, ekonomskom krizom 
i visokom inflacijom su u 
velikoj meri obezvređeni 
mesečni prihodi, čime su 
posebno pogođeni građa-
ni sa niskim primanjima 
i penzioneri. Njima mere 
štednje u zdravstvu čine 
nedostupnima mnoge kva-
litetne medikamente novi-
je generacije, ortopedska 

rodila i podigla sina i ćer-
ku, uvek je vredno radila, 
bez makar jednog dana 
na birou za nezaposlene 
(AMS). 
„Radila sam punih 40 godi-
na. Uvek sam imala dobar 
posao, prvo u bolnici, a po-
tom u osiguranju i pristoj-
no sam zarađivala. Penzi-
onisana sam 2010. godine, 
verujući da će mi starost 
biti mirna i lepa, da ću uži-
vati uz decu i unučad, te da 
ću ići na odmore. Doduše, 

REPORTAŽA

Zdravka je radila 40 godina, ali kada joj je 
pomoć bila potrebna, država je izneverila. 

Prve mere štednje građani Austrije su osetili u zdrav-
stvenom sistemu. Sve je duži spisak lekova koji se 
moraju platiti, umesto da se uz participaciju dobiju 
na recept, uputi za pretrage se teže dobijaju, kao i 
kvalitetna ortopedska pomagala.

i bilo je tako do 23. juna 
2022. godine, kad sam do-
živela tešku saobraćajnu 
nesreću. Tog dana sam 
bila u Krottenbachstrasse, 
nedaleko od mog stana, 
jer sam imala par obave-
za. Izašla sam iz apoteke 
i videla da je semafor za-
tvoren za vozila, a kolona 
auta je stajala. Bila sam od 
pešačkog prelaza udalje-
na oko 25 metara, ali sam 
pomislila da  imam vreme-
na da pređem između au-
tomobila na drugu stranu 
ceste do autobuske sta-
nice, kako bih se odvezla 
dalje. Međutim, kad sam 
došla do pola kolovoza, 
semafor se otvorio i vozi-
la su krenula u oba smera. 
Zastala sam na sredini, s 

Autorka: Vera Marjanović

Sirotinja plaća štednju u 
zdravstvenom sistemu
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čudno kako je nije uočio i 
kako nije stao, ili je zaobi-
šao. 
„Moje povrede su bile 
strašne, pa sam operisa-
na više puta. Prvih šest 
sedmica provela sam na 
intezivnoj nezi, a potom 
još toliko na normalnom 
odeljenju. Oporavak je te-
kao sporo i teško, u par 
navrata sam čak bila na 
ivici između života i smr-
ti. Navikavanje na nove 
uslove života bilo je teško. 
U centru za rehabilitaciju 
sam vežbala hodanje sa 
protezom i uz pomoć šta-
ka. No, to mi je teško i da-
nas jer ne mogu dugo da 
stojim ili da hodam. Dobila 
sam mehaničku protezu, 
koja nema zglob u kolenu, 
pa sa njom ne mogu da 
hodam jer nisam stabilna 
i ne uliva mi sigurnost. 
Čak i kod male neravnine 
dešavaju se padovi, što 
u mojim godinama može 
biti jako opasno. Tvrda je 
takođe, pa nakon kratkog 
vremena kreću problemi 
sa kičmom, a ne mogu ni 
da hodam na stepenica-
ma. Elektronska proteza 
(Oberschenkelprothese 
mit Kenevo-Kniegelenk) 
za mene je jedino pravo re-
šenje, ali ona košta 55.000 
evra i nisam za nju dobila 
odobrenje. Zato sam našla 
firmu koja mi je iznajmljuje 
što je finansijski teret, ali 
to ortopedsko pomagalo 
mi mnogo olakšava kreta-
nje, mada koristim i štake”, 
ističe gospođa Subić, do-
dajući da mora da izlazi iz 
stana i da nastavi da živi, 
iako je bez noge.  

Zdravka Subić je dobila ko-
lica, ali ona nisu dovoljno 
funkcionalna jer su joj pre-
teška za upravljanje. Uz to, 
lift u njenoj zgradi je pre-
mali, a od njega do ulaza 
vode stepenice, pa kolica 
ne može da koristi za izla-
zak  iz stana u kojem su 
urađene neophodne pro-

namerom da sačekam na 
sredini kolovoza dok se 
semafor ponovo zatvori za 
automobile. Međutim, par 
trenutaka kasnije velikom 
brzinom je naišao kami-
on – mešalica za beton i 
točkom mi zahvatio nogu. 
Punih 11,5 metara me je 
vukao niz ulicu, pre nego 
što je primetio da mu ljudi 
svojim kricima i mahanjem 
skreću pažnju na nesreću. 
Bila sam sve vreme sve-
sna, osećala sam kako mi 
ogromni točak melje nogu, 
a kad mi je zahvatio i dru-
gu, pomislila sam da ću i 
bez nje ostati“, neverovat-
no smireno priča Zdravka. 

Naša sagovornica dodaje 
da je kamion bio iza nje i 
da ih je delilo najmanje 
pet-šest automobila, pa joj 
je, kao nekadašnjem dugo-
godišnjem vozaču, i danas 

mene, kako bi mogla da se 
kreće. 
„Moja deca i ja smo pisali 
zdravstvenom osiguranju, 
sa molbom da mi se odo-
bri  elektronska proteza. 
Kako odgovor nije stizao, 
pisali smo Ombudsmanu, 
što je urodilo plodom jer 
su me poslali u instituciju 
gdje sam pet dana koristi-
la pomenutu protezu i gde 
su stručnjaci proveravali 
kako se sa njom krećem. 
Napisali su pozitivnu pre-
poruku, ali od ÖGK sam 
dobila odbijenicu. Srećom, 
saznala sam da mogu da 
se za pomoć obratim na-
rodnom advokatu (Volk-
sanwalt), što sam i uradila. 
On je prihvatio moj slučaj i 
stvari su krenule u dobrom 
pravcu. Pokušavam da 
dobijem dozvolu za odla-
zak na tronedeljnu obuku 
za korištenje samo jedne 
štake, što bi mi možda 

olakšalo svakodnevni ži-
vot jer bi mi jedna ruka bila 
slobodna za lagane kućne 
poslove. Nakon toga bih 
pet dana bila na testiranju 
za korištenje elektronske 
proteze, za šta sam već 
dobila odobrenje od zdrav-
stvenog osiguranja. Iskre-

no nadam da će ishod biti 
pozitivan i da će se moj 
hod po mukama bez jedne 
noge konačno okončati”, 
podvukla je naša sagovor-
nica sa puno urođenog op-
timizma.

Molba
Zdravka je, uz pomoć ćerke 
i sina, pokušala da od osi-
guranja vlasnika spornog 
kamiona dobije obešteće-
nje, ali je odbijena. 
„Želeli smo da sve to zavr-

šimo u vansudskom porav-
nanju. Sad smo na sudu i 
čekamo rasplet. Ako neko 
od čitalaca prepozna moju 
priču, tj. ako je 23. juna 
2022. godine oko 12:15 
bio na mestu nesreće, mo-
lim da mi se javi”, apeluje 
gospođa Subić.

Dobila sam mehaničku  
protezu, koja nema zglob u  
kolenu, pa sa njom ne mogu da                                                                                                                                         

hodam”, kaže Zdravka Subić. 
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ÖGK
je Zdravki 
izdao  
odbijenicu za 
elektronsku 
protezu. 

Sirotinja plaća štednju u 
zdravstvenom sistemu
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plaćala stan. Trebalo je 
da idem u bolnicu na ope-
raciju, a u Beču je sve bilo 
zatvoreno zbog pandemije. 
Moja ćerka je insistirala da 
idem u Srbiju na operaciju, 
što sam i uradila. U privat-
noj klinici su mi odstranje-
ne obe dojke, a moja ćerka 
je sve platila. Odmah po 
izlasku iz bolnice, vratila 
sam se u Beč i sve vreme 
sam bila na istoj adresi“, 
iznosi gospođa Boccardo 
svoju dramu. 

Nastavak problema
Tu se, nažalost, problemi ove 
žene nisu završili.
„Početkom leta 2021. sam 
izgubila stan jer nisam više 
mogla da ga plaćam, a u 
septembru sam primila po-

Valentina Boccardo: „Na 
sudu sam zbog penzije”
Slučaj Valentine Boccardo 
(66), koja je po poreklu itali-
jansko-srpska mešavina, u 
mnogo čemu je specifičan, 
a za nju strašan jer je dove-
dena do ivice egzistencije, 
što traje predugo. Valenti-
na je po struci medicinska 
sestra, a pre 15 godina od-
lučila je da se iz Kruševca 
preseli u Beč.
„Imam italijansko držav-
ljanstvo, pa nije bilo admi-
nistrativnih prepreka za bo-
ravak i rad u Austriji. Kako 
je zbog mojih godina bilo 
kasno da krenem u proces 
nostrifikacije diplome, radi-
la sam uglavnom u gastro-
nomiji. Sa napunjenih 60 
godina, stekla sam uslove 
za starosnu penziju. Spoje-
ne su godine radnog staža 
iz Srbije i iz Beča i izgleda-
lo je da će sve biti u redu. 
Penzija iz Srbije je iznosila 
80, a austrijska 68 evra, ali 
sam sa dodatkom par me-
seci primala 840, a potom 
700 evra. Godinu i po kasni-
je, počela sam dobijati 640 
eura. Napominjem da sam 
radila deset sati sedmično, 
naravno sa prijavom, jer ni-
šta nisam želela na crno i 
mimo zakona. Imala sam i 
pomoć za stanarinu od sto-
tinak evra”, iznosi Valentina 
svoje finansije u javnost.
No, život ove žene počinje 
da liči na horor film kad je 
prošle godine dobila pismo 
od Penzionog osiguranja u 
kojem je stajalo da treba 
da vrati 25.000 evra.
„Zamislite, nadležni su 
mislila da sam ja od 2020. 
godine van Austrije. Pa, 
ja zbog korone te godine 
u aprilu nisam mogla da 
odem u Srbiju kad mi je 
majka umrla i sve vreme 
sam bila ovde. Da zlo 
bude veće, u junu mesecu 
iste godine otkriven mi je 
invazivni karcinom dojke. 
Bila sam u jako teškoj 
situaciji jer sam prima-
la 640 eura, a 600 sam 

slednju penziju. Nisam mo-
gla da nađem jeftini stan, 
pa nisam imala ni prijavu 
boravka, a kad sam ga našla, 
na ime penzije su mi dali 75 
evra. Devet meseci sam mo-

lila da mi vrate puni iznos, ali 
ništa se nije dešavalo, iako 
su mi stalno govorili da će 
od sledećeg meseca sve biti 
u redu. Naravno, opet sam 
ostala bez stana jer nisam 
imala 300 evra za kiriju. Me-
secima sam išla od prijatelja 
do prijatelja, povremeno i kod 

ćerke u Minhen, jer bih umrla 
od gladi”, sa grčem na licu 
priča Valentina, dodajući da 
je verovala u pozitivno reše-
nje svoje zavrzlame. 

Problemi nisu nestajali, nego 
su se umnožavali. Naime, od 
jula do septembra 2023. go-
dine ukinuta joj je suma od 
75 evra, kao i zdravstveno 
osiguranje. 
„Penziono osiguranje mi je 
poslalo pismo na adresu 
u Srbiji, koje ja, naravno, 
nisam dobila jer sam sve 
vreme bila u Beču. Kad sam 
ih pozvala, tražeći objašnje-
nje,  tražili su da dođem i da 
tako dokažem da sam živa. 
Valjda su mislili, s obzirom 
da sam operisana od kar-
cinoma, da sam umrla. No, 
kad su me videli, isplatili su 
mi novac i, što je najvažni-
je, vratili su mi zdravstveno 
osiguranje, pa makar oba-
vezne lekove mogu da do-

bijem. Da sam mlađa i da 
sam zdrava, radila bih jer 
se posla nikad nisam pla-
šila. Ovako, uzimam stalno 
hemoterapiju, a imam i sr-
čane probleme, pa se brzo 
umaram. Naravno, nemam 
novca za suplemente i pre-
parate koji bi me makar 
malo oporavili. Srećom, 
po savetu prijatelja sam 
otišla u Radničku komo-
ru, gde su prihvatili da se 
bori za moja prava. Odnela 
sam sve svoje papire, a iz 
mog pasoša se vidi da za 
tri poslednje godine nisam 
imala više od tri meseca 
odsustva iz Austrije. Sad 
očekujem termin na sudu 
i zaista verujem da će sve 
biti kako valja i da će moj 
status biti konačno rešen”, 
gospođa Boccardo ne krije 
optimizam. 

REPORTAŽA

„Mesecima sam išla od prijatelja 
do prijatelja, povremeno i kod ćer-
ke u Minhen, jer bih umrla od gladi”, 
kaže Valentina. 

Valentina je 2023. godine dobila pismo od Penzionog 
osiguranja da treba da vrati 25.000 evra, jer su nad-
ležni organi mislili da je ona od 2020. godine van Au-
strije, što, kako ona tvrdi, nije istina. 

Radnička komora bilježi sve više 
žalbi na ÖGK
Radnička komora (AK) Beča izražava zabri-
nutost zbog brojnih problema u vezi s Austrij-
skom zdravstvenom kasom (ÖGK). Wolfgang 
Panhölzl, šef odeljenja za socijalno osigu-
ranje AK Beča, objasnio je za „Standard” da 
se savetovanje o socijalnom osiguranju me-
sečno suočava sa oko 2.000 poziva, 500 e-
mailova i 150 ličnih savetodavnih razgovora. 
Takođe je napomenuo da postoji oko 1.100 
aktivnih sudskih predmeta. 

Fo
to

s:
 iS

to
ck

, z
Vg

.



 KOSMO | 17

Martina (38): „Imam tro-
je dece, od kojih najmlađe 
ima dve godine i vrlo je 
nežnog zdravlja. Pitam se 
– da li neko u ovoj zemlji 
zna koliko je skupo lečiti 
dete? 
Pored strogo određene 
dijetalne ishrane, sirupi 
protiv kašlja i svih proprat-
nih problema se ne mogu 
dobiti na recept, a jedna-
ko je sa mnogim masti-
ma i kremama za njegovu 

Sve je teže...
Istražujući dalje, pitali smo 
ljude našeg porekla sa ka-
kvim problemima se suo-
čavaju kad je zdravstveni 
sistem u pitanju. Nažalost, 
oni se ne usuđuju da otvo-
reno govore za novine iz 
straha da im se to može 
obiti o glavu. Ipak, zabele-
žili smo neke njihove anoni-
mne izjave.

Aida (68): „Višedecinijski 
sam dijabetičar i bolest pod 
kontrolom držim uz pomoć 
tableta. Nažalost, u jednom 
času mi je kućni lekar saop-
štio da mi mora prepisati me-
dikament iz grupe Generika 
jer za onaj koji uzimam godi-
nama mora svakog meseca 
tražiti dozvolu (Bewilligung) 
od zdravstvenog osiguranja 
(ÖGK). Nažalost, garancije 
da ću to dobiti nema. Doktor 
tvrdi da je u pitanju lek istog 
sastava, ali nisam uverena 
da je to istina jer znam da je 
razlika u ceni poprilična.”

problematičnu kožu. Pri 
tome, prinuđena sam da 
ga vodim kod privatnog 
pedijatra jer dobiti termin 
u ordinaciji koju pokriva 
zdravstveno osiguranje 
je gotovo nemoguće. Da, 
lekar mi izdaje račun, ali 
je suma koju dobijem od 
ÖGK zanemarljivo mala.”

Petar (52): „Kao posle-
dica dijabetesa tip 2, kod 
mene su se pojavili brojni 

propratni problemi, pa sam 
zbog gojaznosti prošle go-
dine doživeo blaži moždani 
udar. Srećom, izvukao sam 
se, ali sam odlučio da se 
uhvatim ukoštac sa osnov-
nom bolešću. Saznao sam 
da mi u tome može pomo-
ći preparat ‛Ozempic’, pa 
sam od svoje kućne dok-
torke zatražio recept. 
Ona je poslala zahtev za 
odobrenje u ÖGK i nakon 
pola sata stigao je negativ-
ni odgovor. Doktorka je pro-
širila obrazloženje i tražila 
ponovo, ali je istog dana 
bila još dva puta odbijena. 
Isto se ponavljalo tokom 
naredna dva meseca, pa 
sam medikament počeo 
preko prijatelja da privatno 
kupujem u Srbiji. Mnogo mi 
pomaže jer sam drastično 
redukovao težinu, pa su mi 
i vrednosti šećera neupore-
divo bolje. Plašim se samo 
dana kad ‛Ozempic’ ne bu-
dem mogao da dobijem iz 
Srbije.”

Lekari i apotekari ćute
Nijedan od lekara našeg 
porekla u Beču nije bio spre-
man da na ovu temu javno 
govori. Ne može im se to 
zameriti jer bi sigurno imali 
probleme sa ÖGK, koja je 
njihov zvanični poslodavac. 
U privatnom razgovoru po-
tvrđuju naše informacije o 
drastičnim merama štednje, 

kao i o obavezi da propisu-
ju medikamente iz grupe 
Generica. Kad smo par njih 
pitali za preparat „Ozempic”, 
koji je namenjen dijabetiča-
rima, samo jedan doktor 
nam je rekao da je od ÖGK 

dobio instrukciju da ga ne 
prepisuju novim pacijenti-
ma. Doduše, dodao je i da 
se taj lek zloupotrebljava od 
strane osoba koje žele da 
smanje težinu iz estetskih 
razloga. 

Na zid ćutanja smo naišli i 
kod apotekara, mada smo 
nezvanično saznali da im 
povećano prepisivanje Ge-
nerica lekova, zbog niskih 
cena, ugrožava poslovanje. 
Jedna od posledica eko-
nomske krize je smanjena 
kupovina  suplemenata i 
drugih preparata koji se ne 
dobijaju na lekarski recept. 

Šta su Generika medika-
menti?
Zvanično, to su „kopije” sta-
rijeg, poznatog i dokazanog 

preparata. Nakon isteka 
vremena tokom kojeg je pa-
tent bio zaštićen, i drugim 
farmaceutskim firmama je 
dozvoljeno da proizvode le-
kove sa identičnim aktivnim 
sastojcima, koji se zovu ge-
nerici. Oni odgovaraju origi-
nalnom preparatu u pogledu 
količine i dejstva aktivnog 
sastojka, pa se originalni 
preparat obično može za-
meniti odgovarajućim gene-
ričkim bez ikakvih briga. S 
obzirom da ti medikamenti 
nemaju razvojni put od sa-
mog početka, za proizvo-
đače su jeftiniji od kreiranja 
originalnih lekova. To je ra-
zlog što je njihova upotreba 
ekonomičnija od original-
nih preparata, što smanjuje 
troškove u zdravstvenom 
sistemu. Dakle, aktivne sup-
stance su identične, ali to 
ne važi za dodatne sastojke 
koji se koriste u proizvodnji 
tableta, kapsula i td.

Petru (52) je doktorka prepisala Ozempic, ali je od 
ÖGK više puta dobio odbijenicu na zahtev. 

Doktori od ÖGK dobijaju instrukcije da se 
Ozempic ne preporučuje novim pacijentima. 

Jedna od posledica ekonomske krize je smanjena 
kupovina  suplemenata i drugih preparata koji se ne 
dobijaju na lekarski recept. 
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Proslavljamo poseban dvostruki jubilej: 15. rođendan KO-
SMO magazina i objavljivanje 150. izdanja. Kroz godine, 
KOSMO je postao vodeći migrantski medij, pokrivajući 
širok spektar tema od ekonomije do kulture. U ovom po-
sebnom izdanju, prisjećamo se dugog puta koji je KOSMO 
prešao, ističući ključne trenutke i dostignuća koja su obli-
kovala naš magazin.

15 godina  150 izdanja

  tiraž od 120.000 primjeraka 

10 izdanja godišnje

   14.500 trenutačnih partnera 

18.000.000  
štampanih izdanja

150. IZDANJE

Ovako smo proslavili 100. 

izdanje naseg magazina. 

Bozicna proslava 2018. godine.

        15 godina i
                150 izdanja 
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Kroz našu redakciju prošlo je mno-
go zanimljivih i vrijednih ljudi koji su 
značajno doprinijeli i oblikovali naš 
magazin, ostavljajući neizbrisiv trag. 
Dijelili smo brojne lijepe trenutke, a 
iako je bilo i stresnih situacija, lijepi 
trenuci su uvek dominirali. Saradnja 
sa zanimljivim i vrijednim ljudima iz 
naše zajednice u Austriji omogućila 
nam je da sklopimo nova prijateljstva 
i učvrstimo postojeća.
Zahvaljujemo se svim našim čitaoci-
ma na vjernosti!

Za sljedećih 15 godina! 

Ovako smo proslavili 100. 

izdanje naseg magazina. 

Bozicna proslava 2018. godine.

A ovako redak
cija izgleda 

danas.

Bili smo i na kartin
gu.

        15 godina i
                150 izdanja 
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150. IZDANJE

MART 2009.
Osnivanje magazina 
Dejan Sudar, izdavač, a sada i glavni urednik 
magazina, odlučio se 2009. godine na stvara-
nje medijskog prostora za balkansku zajednicu 
u Austriji, koji će biti naš glas i naš most u novoj 
domovini. Upravo tako i izlazi prvi broj KOSMO 
magazina u martu 2009. godine. 

MART 2010.
KOSMOV prvi rođendan 
proslavljen je sa čak 10 torti i u  
prisustvu mnogobrojnih zvanica. 
Specijalni gost večeri bio je Željko 
Joksimović. 

FEBRUAR 2012. 
Izbor za MISS KOSMO

Stephanie Đorđević bila 
je misica našeg magazina, a  

ujedno je proglašena najljepšom 
ženom naše zajednice. 

KOSMO kroz  
                    vrijeme 

NOVEMBAR 2014. 
Ekskluzivna posjeta
KOSMO je imao priliku da posjeti 
dvorac, jedne od najvećih muzičkih 
diva Balkana - Dragane Mirković u 
Ebenfurthu. 
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JUNI 2014. 
Poplave na Balkanu
KOSMO tim je obišao područja koja su 
najviše pogođena poplavama u Bosni i 
Hercegovini, Srbiji i Hrvatskoj.

JUNI 2015.
Čuvari Austrije
U ekskluzivnoj reportaži KOSMO je
izbliza pratio svakodnevicu speci-
jalnih austrijskih jedinica Cobra i 
WEGA, a posjetili smo i alpsku po-
liciju.

FEBRUAR 2020. 
Ekskluzivni intervju sa  
Almom Zadić
Ministarka pravde, koja efikasno ru-
kovodi pravnim sistemom Austrije, 
stupila je na ovu funkciju 2020. go-
dine i tada dala veliki intervju za naš 
magazin. Alma Zadić je i danas radi 
saradnik naše redakcije. 

MAJ 2018. 
Veliki intervju sa 
Raf Camorom
Ime koje je svima već odavno po-
znato. Dobitnik zlatnih i platinum 
nagrada za rap-muziku i bečki po-
nos iz Fünfhausa (15. becirk) go-
vorio je za KOSMO magazin.

FEBRUAR 2019. 
KOSMO proslavlja 10 godina i 100 izdanja!
Naš magazin proslavio je svoj prvi jubilej! U prisustvu 
mnogih prijatelja, saradnika, poznatih ličnosti, poli-
tičara upriličili smo slavlje povodom jubilarnog 100. 
izdanja. 

NOVEMBAR 2014. 
Ekskluzivna posjeta
KOSMO je imao priliku da posjeti 
dvorac, jedne od najvećih muzičkih 
diva Balkana - Dragane Mirković u 
Ebenfurthu. 
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JULI 2022. 
Intervju sa Dušanom Sretovićem
Razgovarali smo sa Dušanom Sretovićem,
mladim pijanistom balkanskog porekla koji 
niže muzčke uspjehe u Austriji, a koji ima 
nevjerovatnu životnu priču. 

APRIL 2022. 
Reportaža „Kuda i kako,
kad preko noći u živote uđe rat?”
O tome kako se život odvija nakon što rat poč-
ne, KOSMO je razgovarao sa ljudima izbjeglim 
iz Ukrajine koji su utočište pronašli u Beču i sa 
onima koji su im pomogli da se ponovno osje-
te sigurno.

OKTOBAR 2023. 
Intervju sa Nik Deanom
Imali smo priliku da razgovaramo sa Dejanom 
Nikolićem, poznatijim kao Nik Dean u njegovom 
studiju u Beču. Dejan je jedan od najpoznatijih mu-
zičkih producenata na svijetu, a nedavno je nomi-
novan i za nagradu Emmy.

MART 2021. 
Reportaža „Posledice  
bombardovanja Srbije”
Advokat iz Niša, dr. Srđan
Aleksić, podigao je tužbu protiv
NATO pakta zbog posledica koje
je ostavilo bombardovanje projektilima na-
punjenim osiromašenim uranijumom 1999. 
godine. KOSMO je saznao sve pojedinosti.

150. IZDANJE
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Za ovih petnaest godina sarađiva-
li smo sa različitim prominentnim 
ljudima, političarima, zvijezdama,  
sportistima, ljekarima ali i našim 
dugogodišnjim prijateljima. 
Evo šta su oni rekli o našem 
magazinu. 

Johanna Mikl-Leitner,guvernerka Donje Austrije
Petnaestogodišnje postojanje KOSMO-a ističu tri stvari: Prvo, da se pitanje „Ko smo mi?” odgovara iz različitih perspektiva već 150 izdanja. Drugo, da KOSMO-ov tim urednika već 15 godina uspješno prenosi relevantne priče. I treće, da građani Donje Austrije veoma cijene postojanje ovog magazina.  Hvala vam na vašem doprinosu živopisnom i raznolikom medijskom pejzažu, sretno u na-rednim godinama!

Hvala
Хвала

Danke
Danke

HvalaХвала Danke

Harald Mahrer,  predsjednik Privredne komore Austrije (WKÖ)
 KOSMO je poznat kao raznolik i inovativan časopis koji spaja nacije, te već 150 izdanja prati ekonomske trendove u Austriji i šire. Privredna komora Austri-je srdačno čestita na jubileju, želeći puno uspjeha i sve najbolje očekujući buduća izdanja sa uzbud-ljivim sadržajem.
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150. IZDANJE

Ostoja Ossi Matić,  vlasnik Lucky Car
Izgraditi kompaniju i uspješno je voditi 15 godina je izvanred-no postignuće, pred kojim mogu samo skinuti kapu. U današnje vrijeme potrebno je puno hrabrosti, ambi-cije i inovativnosti da se medij prilagodi budućnosti - KOSMO-u je to upravo uspje-lo. KOSMO pruža izuzetno vrijedan doprinos našoj zajednici u Austriji.

Blaško Papić,  predsjednik KSD  Zagreb 
Sa ponosom se prisjećam po-četaka i podrške ideji magazina na našem jeziku. Kao vjerni či-tatelj, divim se dvojezičnom iz-danju KOSMO-a i njegovom bogatom sadržaju koji odra-žava našu zajednicu. Posebno priznanje šaljem KOSMO timu za njihov doprinos i suradnju kroz godi-ne. Izuzetno sam zahvalan na divnoj suradnji sve ove godine!

Herbert Schweiger,Direktor VHS Beč
KOSMO i VHS imaju izvrsnu sa-radnju od osnivanja magazina. Bili smo jedan od prvih partner-skih organizacija jer smatramo KOSMO neophodnim gradi-teljem mostova prema BKS zajednici. Kao dvojezični maga-zin, KOSMO ističe važnost višejezič-nosti kako u medijskom pejzažu tako i kao kompetenciju u našem društvu.

Emanuela Novakovic,  Marketing menadžer -  Hyundai 
Čestitke na impresivnih 15 godina uspješnog izdavanja i povodom 150. broja vaših pu-blikacija. Vaš uspjeh odraža-va izuzetnu posvećenost i predanost. Tokom proteklih 15 godina, s oduševljenjem sam pratila razvoj vašeg časopisa i želim vam uputiti čestitke za vaš informativan, kvalitetan i inspirativan novinarski rad. Zahvaljujem se na po-uzdanoj suradnji i želim vam mnogo uspjeha u budućnosti!

Bojan Obradović,  CEO Mtel Austria
Čestitke KOSMO povodom 15. go-dišnjice! Zahvaljujemo vam na du-gogodišnjoj saradnji. KOSMO igra važnu ulogu kao graditelj mostova u austrijskom medijskom pejzažu, spajajući ljude različitih pozadina. Želimo vam sve najbolje u narednih 150 izdanja i nadamo se uspješnoj budućoj  saradnji.

Renate Anderl,  predsjednica Radničke  komore (AK) 
KOSMO već 15 godina obogaćuje austrijski medijski pejzaž vrijednim doprinosima. Fokus tema je širok, od unutrašnje politike i evropskih tema do sporta, umjetnosti i kulture, pa sve do zanimljivih vijesti. KOSMO je raznolik kao i ljudi koji čine naše društvo. Raznolikost je za AK važna vrijednost, a KOSMO savršeno uspije-va prikazati tu raznolikost.
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Michael Ludwig,gradonačelnik grada Beča
Već 15 godina Bečlije koje govore bo-sanski, hrvatski i srpski mogu čitati in-formacije i vijesti o svom gradu na nje-mačkom i na svom maternjem jeziku. Pouzdano, nezavisno i besplatno. Jer znanje obezbjeđuje važan doprinos u našem društvu i podstiče suživot u Beču. Za to se srdačno zahvaljujem i želim još uspješnih godina!

Karl Nehammer, kancelar Republike Austrije
Pozitivno je što imamo medij koji spaja vijesti iz kako nove, tako i sta-re domovine, čime se uspostavlja ne-posredna veza između Zapadnog Balkana i Austrije. Zajednice sa Balkana predstavljaju uzor uspješ-ne integracije, a KOSMO je u tome odigrao značajnu ulogu. Čestitamo na dosadašnjem uspjehu i želimo mnogo daljeg uspjeha u narednih 15 godina!

Entgeltliche Einschaltung

Sie haben Mietschulden oder können Ihre  
Energierechnungen nicht mehr zahlen?  

Dann kommen Sie zur kostenlosen Beratung. 

Der WOHNSCHIRM  
hilft bei zu hohen  

Wohnkosten.

Alle Beratungsstellen  
finden Sie auf 
wohnschirm.at
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bili optimisti po pitanju nje-
govog liječenja jer u našem 
regionu u to vrijeme nije 
bilo moguće uraditi tran-
splantaciju srca. Znao sam 
da za to postoji mogućnost 
u Beču, ali u tom trenutku 
nije postojala nikakva ad-
ministrativna mogućnost 
da pacijenta pošaljemo u 
AKH. Ipak, pitao sam za 
savjet prof. Milašinovića, 
mog mentora iz Beograda, 
a on je kontaktirao svog 
kolegu iz Beča, pa smo 
dobili termin u AKH već za 
nedelju dana. Nažalost, u 
to vrijeme Banja Luka nije 
imala odgovarajuće ambu-
lantno vozilo za transport 
teških pacijenata u EU, pa 
smo službenim automo-
bilom premijera Republi-
ke Srpske krenuli za Beč, 

dopunjavajući baterije na 
defibrilatoru na usputnim 
benzinskim pumpama. Pri-
mio nas je prof. dr Andreas 
Zuckermann, tada novi šef 

tim ljekara. Prva posjeta 
Beču bila je u aprilu, a u 
avgustu je po mog paci-
jenta stigao avion jer je 
obezbijeđen organ. Ope-
racija je uspješno izvede-
na i momak je 15 godina 
živio sa transplantiranim 
srcem, a onda je nesreć-
nim slučajem izgubio ži-
vot. Inače, on je indirektno 
otvorio vrata i put cijelom 
Balkanu po pitanju ljekar-
skih edukacija, a uticao 
je i na promjenu svijesti 
ljudi, kad su transplantaci-
je u pitanju, jer ta priča je 
objavljena u gotovo svim 
medijima. Ja sam tada 
u Beču proveo nekoliko 
mjeseci na edukaciji jer je 
u Banja Luci trebalo prati-

Centra za transplataciju 
srca. Nakon pregleda pa-
cijenta i dokumentacije, 
potvrdio da je to slučaj za 
transplantaciju. U profeso-
ru sam prepoznao veliku 
želju da pomogne ljudima, 
on je za mene u tom času 
bio poput božanstva. To je 
bila sasvim druga dimenzi-
ja u odnosu na sve ono što 
sam ja učio. Shvatio sam 
da mi liječimo srce, stavlja-
mo stentove, pejsmejkere, 
postoji mogućnost da sta-
vimo zaliske, a prof. Zuc-
kermann transplantira srce 
i pacijent živi.

Je li Vaš pacijent dobio 
novo srce?
Pacijenti koji prođu listu 
čekanja uvijek moraju 
biti spremni sa svojom 

torbom i kad god se po-
javi srce koje bi im moglo 
odgovarati, u roku od par 
sati moraju stići u bolni-
cu, gdje ih očekuje cijeli 

D oktor Boris Goronja, 
specijalista kardio-
logije i viši naučni 

saradnik u Centru za tran-
splantaciju srca u bečkoj 
AKH, rođeni je Banjalučanin. 
Osnovnu i srednju školu za-
vršio je u rodnom  gradu, a 
studije medicine u Beogra-
du i Banjaluci. U Beogradu 
je završio specijalizaciju i 
subspecijalizaciju iz interne 
medicine i kardiologije, kao 
i postdiplomeske studije. 
Karijeru je započeo u Banja 
Luci, gdje se posebno po-
svetio ugradnji pejsmejkera, 
te je vrlo brzo zadobio po-
vjerenje pacijenata i kolega. 
No, glad za znanjem i usa-
vršavanjem u kardiologiji, 
dovela ga je u Beč, a svemu 
je prethodila jedna vrlo po-
sebna priča.

KOSMO: Kad ste prvi put 
po ljekarskoj dužnosti 
došli u Beč?
Dr Boris Goronja: Bilo je to 
2008. godine. Naime, na 
mom odjeljenju u Banja 
Luci ležao je sedamnae-
stogodišnji dječak, kojem 
je u tom trenutku funkcija 
srca bila samo 10%. Nismo 

Autorka: Vera Marjanović

2008.
je pacijent 
iz Banja 
Luke u Beču 
dobio novo 
srce. 

„U profesoru Zuckermannu sam prepo-
znao veliku želju da pomogne ljudima.” 

Zahvat koji je promijenio  
          istoriju medicine Balkana
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INTERVJU.  U narodu se srce oduvijek smatra naj-
važnijim ljudskim organom, pa je razumljiv strah 
od srčanih smetnji. No, i kad se bolest pojavi, 
savremena medicina joj se uspješno suprotstavlja. 
Transplantacija srca je realna šansa za novi život 
pacijenta.



ti postoperativni tok kod 
prvog transplantiranog 
pacijenta. Profesor Zuc-
kermann mi je omogućio 
da vidim mnoge stvari, 
da se edukujem iz oblasti 
biopsija miokarda, te da 
se osposobim da pratim 
postransplantaciono mog 
pacijenta. Na osnovu pro-
pisa Eurotransplanta da 
3% pacijenata iz država 
koje nisu članice može 
dobiti nove organe, tran-
splantirano je još desetak 
ljudi. Troškove svih zahva-
ta i kasnije imunosupre-
sivne terapije, preuzeo je 
državni Fond zdravstva.

Nekoliko godina kasnije, 
sasvim ste prešli u Beč, tj. 
u AKH...
Moj put do zaposlenja u Au-
striji nije bio jednostavan. 
Morao sam da nostrifici-
ram diplomu medicinskog 
fakulteta, a nivo poznava-
nja njemačkog jezika mi 
je bio otprilike B2, što nije 
bilo dovoljno. No, ipak sam 
nostrifikaciju uspješno za-
vršio, pa sam u Centru za 
transplantaciju srca Uni-
verzitetske klinike AKH do-
bio zvanje višeg naučnog 

saradnika. Pošto nisam 
hirurg, nego kardiolog, ne 
radim u operacionoj sali, ali 
sam u timu profesora Zuc-
kermanna. Pejsmejkere, 
koje sam ugrađivao u Banja 
Luci, u Beču ne radim, ali 
postoji mogućnost da ću 
se u narednom periodu vra-
titi toj svojoj staroj ljubavi.

početak treba da se naprave 
tzv. Twinning sporazumi sa 
medicinskim centrima u ze-
mljama članicama Eurotran-
splanta. Da objasnim: ako 
jedan centar za transplan-
tacije u Beogradu napravi 
Twinning ugovor sa AKH, te 
institucije postaju partneri. 
To obuhvata edukaciju ka-
drova i transplantacije paci-
jenata, s tim što centri imaju 
obavezu da, ukoliko ih imaju, 
ponude organe Eurotran-
splantu. Vrlo je važno istaći 
da taj Twinning sporazum 
predstavlja predvorje za ula-
zak u Eurotransplant, a član-
stvo u EU nije uslov za to. 

U narednoj fazi je važno da 
kod ulaska u Eurotransplant 
država usvoji isti zakon koji 
ima njen Twinning partner. U 
Austriji je svaki građanin po-
tencijalni donor, osim kad za 
života potpiše da to ne želi. 
Ipak, u posebno osjetljivim 
slučajevima se razgovara 
sa porodicom čije se odluke 
poštuju.

Kod nas se ljudi plaše mani-
pulacija zbog nemilih doga-
đaja iz bliske istorije.
U Eurotransplantu sigurno 
nema manipulacija sa or-
ganima. U svakom pojedi-
načnom slučaju transplan-
tacije učestvuju timovi 
vrhunski edukovanih ljeka-
ra, često iz različitih zema-
lja. To je proces u kojem su 
svaki potez i svaki minut do 

Kad se ljekari odlučuju za 
transplantaciju srca?
Transplantaciji se pribjegava 
kad su iscrpljeni svi klasični 
modaliteti liječenja, koje pre-
poručuje evropsko ili ame-
ričko kardiološko društvo, 
što znači da su upotrebljeni 
svi lijekovi, operativni me-
todi i dodatni aparati. No, 
ako je pacijent, ipak, došao 
do momenta kad njegovo 
srce mora da se zamijeni, 
ili da mu se ugradi vještač-
ko srce, odnosno pumpa 
koja je zapravo most do 
transplantacije, kreće se u 
proceduru. Pacijent se pod-
vrgava temeljnim pretraga-
ma jer su potrebni podaci o 
krvnoj grupi, tkivu, opštem 
zdravstvenom stanju, labo-
ratorijske vrijednosti... Isti 
ti podaci se moraju imati i 
o potencijalnom donoru jer 
se ne smije desiti da se tran-
splantira bolesni organ, ili da 
je osoba imala neke druge 
ozbiljne bolesti.

Da li se još uvijek transplan-
tiraju pacijenti iz našeg re-
giona?
Mogućnost za transplan-
taciju u principu ne postoji 
ukoliko nije potpisan Twi-

ning sporazum sa zemlja-
ma koje nisu članice Eu-
rotransplanta. Jedna od 
zajedničkih misija profe-
sora Zuckermanna i mene 
je da ćemo u narednom 
periodu, kao i svih pret-
hodnih godina, nastaviti da 
gradimo medicinske mo-
stove ka našem regionu. Za 

najsitnijih detalja usklađeni 
i isplanirani, tu nema mje-
sta za improvizacije i ne-
zakonite radnje. Organi se 

uzimaju sa pacijenata kod 
kojih je nastupila moždana 
smrt koju konstatuje ljekar-
ski konzilijum sastavljen 
od: neurologa, anesteziolo-
ga i ljekara iz intezivne nje-
ge, gdje se prate potencijali 
mozga i svi drugi vitalni 
parametri. Kad se ustano-
vi da je mozak nepovratno 
oštećen i da ne može da 
održava vitalne funkcije 
organizma, kad apsolutno 
ne postoji mogućnost re-
generacije, konzilijum za-
ključuje da je pacijent mož-
dano mrtav. Dakle, sistem 
je transparentan, zakonski 
i etički uređen, pa razloga 
za strahove nema. Ne treba 
zaboraviti da se transplan-
tacijama spašavaju životi, 
o čemu svjedoče slučajevi 
kojih je sve više oko nas.

Avgust 2008: Prof. Andreas Zuckermann, Dr. Stepha-
ne Mahr, Dr. Martina Gremmer, D.T., Prof. Daniel 
Zimpfer, Dr. Boris Goronja.  

TWINNING
sporazumom 
omogućava 
se saradnja 
sa državama 
van Euro-
transplanta.

Dr Goronja i dio tima za transplataciju. 
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Sta je Thermomix®? 
Thermomix® TM6, sa svojom naprednom tehnologijom i razno-
likim funkcijama, omogućava brzu pripremu raznih ukusnih jela. 
Idealan za sve, od početnika do profesionalnih kuvara, ovaj ure-
đaj nudi intuitivno i raznovrsno kulinarsko iskustvo. Pored me-
šanja, kuvanja na pari, seckanja i ostalih funkcija, Thermomix® 
TM6 nudi i inovativne modove poput prženja, sous-vide, sporog 
kuvanja i fermentacije. Sa preko 90.000 recepata na integrisa-
noj platformi za recepte Cookidoo®, Thermomix® obećava 
izvanredna kulinarska iskustva. Naravno, Cookidoo® nudi širok 
izbor integrisanih recepata, ali vam takođe omogućava da stva-
rate svoje vlastite kreacije bez unapred pripremljenih recepata.
Pre nego što počnete pripremati pasulj, važno je obratiti pažnju 
na neke ključne detalje:
• Ne prelazite maksimalnu zapreminu od 2,2 litra.
• Mešajte samo sa unapred datim mericama.

Ukusni pasulj     sa Thermomixom®
Predstavljamo vam jedinstveni recept za pasulj pripremljen uz pomoć revoluci-
onarnog kuhinjskog aparata - Thermomix® TM6, koji se ističe svojom sposob-
nošću da olakša i unapredi proces kuvanja.

Autorka: Milica Vuković

Na Cookidoo.at možete pronaći preko 90.000  
Thermomix recepata. Pored toga, možete dodati svo-
je recepte pod „Moje kreacije” na Cookidoo®, tako da 
ih možete direktno na Thermomixu korak po korak pri-
premati. Uživajte u kuvanju!
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Zajedno sa influenserkom July 
snimili smo za vas ovaj recept.Više informacija: www.kosmo.at

KUHINJA 

Genijalni kuhinjsk
i 

prijatelj 

Registrujte se besplatno na stranicu  
vorwerk.at i prijavite se za kulinarsku de-
monstraciju, te doživite raznolikost kuvanja 
sa Thermomixom®.
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Sastojci: 
Jedan luk, prepolovljen
Jedna šargarepa
Jedna paprika
Jedan češanj bijelog luka
Pola kašike suvog majorana
Jedna kašika pirea od paradajza
300 g vode
Jedna kašika vegete ili začina (ili dvije kocke za supu)
Jedna konzerva pasulja (250g)
Biber po želji

1. Na krupnije komade iseckajte povrće: crveni luk, šargarepu i jednu 
papriku. Stavite u blender na jačinu 5/3 sekunde. 

Nakon toga, dodajte komade slanine, te jednu veliku konzervu pa-
sulja. Prije toga, pasulj procedite i properite. 

Dodajte začine: so, lovorov list, majoran, te jednu veliku kašiku pa-
radajz pirea. 

Zatim sipajte vodu i Thermomix® namestite na 19:50 minuta na 
100 stepeni i na jačinu programa 1.

2. Nakon toga dodajte ulje. Blender stavite na jačinu 1/2 sekunde. 

3.
4.
5.

U posebnoj činiji propržite na ulju slatku mlevenu papriku, te ubaci-
te u pasulj koji se kuva. 

Dodajte vegetu i stavite da se kuva još 5 minuta, na jačini 1 i na 100 
stepeni.

6.
7.

Kroz dvadesetak minuta pasulj je skuvan i gotov za jelo.8.

Priprema:
Jednostavna priprema 
Vreme kuvanja 1 sat 
Porcije: 4 porcije
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Ukusni pasulj     sa Thermomixom®
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Klapa Cambi uspjela je 
ostvariti sklad dalma-
tinske muzičke baštine i 
savremenih muzičkih izri-
čaja, a 11.02. će nastupiti 
pred bečkom publikom u 

teatru Akzent. 
Klapa Cambi osnovana 

je 1991. godine, a pjeva-
jući izvorne dalmatinske 
i zabavne pjesme, teno-
ri Eduard Šegota, Joze 

Delaša, Duško Britvić, 
te bariton Mislav 

Biočin, bas-bari-

Koncert 
klape Cambi ton Hrvoje Lozančić, i bas 

Andrija Akrap i Dino Ši-
mera pobrinuće se za ne-
zaboravno nedjeljno veče 
svih ljubitelja ove muzike. 

Kupovina ulaznica:
www.akzent.at
Telefonskim putem: 
01 501 65 133 06
Cijena: 32 evra i 27 evra. 

Vrijeme održavanja: 
11. februar 2024. u 19:30.
Mjesto održavanja: 
Theater Akzent, Theresia-
numgasse 18, 1040 Wien. Fo
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Predstava „Idealna polo-
vina”  održaće se 3. marta 
2024. godine sa počet-
kom u  19:30 sati u Akzent 
teatru.

Komična potraga za srod-
nom dušom predstavlja 
suštinu ove komedije gdje 
zabava, smijeh i traganje 
za „idealnom polovinom” 
pozivaju publiku da se 
zapita - postoji li zapravo 
nešto poput savršenog 
partnera? Predstava je 

Predstava 
Idealna Polovina urađena u režiji Nikole 

Zavišića i po tekstu Mile-
ne Depolo. Uloge tuma-
če: Milan Kalinić, Ana-
stasia Mandić, Zinaida 
Dedakin i Vučić Perović. 
Prodaja karata:  
01 501 651 3306.

Vrijeme održavanja  
predstave:  
3. mart 2024. godine u 
19:30 sati. 

Mjesto održavanja: 
Theater Akzent, Theresia-
numgasse 18, 1040 Wien.

KULTURA

spaja sa savremenom 
kulturom. Posjetioci imaju 
priliku besplatno uživati u 
nizu kulturnih    i zabavnih 
sadržaja. Štandovi sa ga-
stronomijom predstavlja-
ju sve balkanske zemlje, 
omogućavajući posjetio-
cima da istraže bogatstvo 
kulinarskih delicija. Festi-
val također predstavlja 
inovativna gastronomska 
iskustva koja kombinuju 
tradicionalno i moderno. 
Sa balkanskim bendovi-
ma koji na bini stvaraju 

Balkan Food & Music festival u 
Beču: Spoj različitih kultura

očaravajuću atmosferu, 
festival budi plesni duh 
među posjetiocima. Ne 
propustite Balkan Food 
& Music Festival u srcu 
Beča, gdje se hrana, mu-
zika i kultura spajaju u ne-
zaboravno iskustvo.

Vrijeme održavanja: 
13. i 14. april 2024. godine 
od 12:00 do 22:00 sata.

Mjesto održavanja: 
Schwarzenbergplatz , 
1010 Wien.

Schwarzenbergplatz u Beču će se 13. i 14. apri-
la transformisati u središte Balkan Food & Music 
Festivala, koji odaje počast bogatoj i raznolikoj 
kulturi balkanskih zemalja. 

Sa živopisnim nastupi-
ma bendova i štando-
vima koji nude izvorne 
balkanske gastronom-
ske specijalitete, ovaj 
događaj nudi posjetioci-
ma autentično kulturno 

iskustvo. Cilj ovog je-
dinstvenog festivala je 
da istakne različitosti i 
bogatstva balkanskih ze-
malja, naglašavajući nji-
hovu šarenu istoriju i na-
sljeđe koje se savršeno 



Poznati pjevači Aco Pejo-
vić, Saša Matić i Tea Tai-
rović nastupiće u Beču 03. 
marta i na taj način ponovo 
potvrditi svoj status mega-
zvijezda Balkana. 

Da je ovo jedan od najve-
ćih i najposjećenijih mu-
zičkih događaja za balkan-
sku zajednicu u Austriji, 
pokazuje činjenica da se 
održava na jednoj od naj-
većih lokacija, gdje može 
da stane preko 3.000 ljudi. 
I ovog marta nijedan fan 
turbofolka neće propustiti 
jedinstvenu priliku da uži-
vo doživi spektakl i izbliza 
vidi superzvijezde. Hitovi 
kao „Ruzmarin”, „Opušte-
no” i „Hajde” samo su dio 
sjajnog repertoara  ovih 
pjevača. U toku večeri će 
nastupiti i još jedan gost 
iznenađenja. 

Prodajna mjesta karata:
• Club Tresor
(Arthaberplatz 2, 1100 Wien)
• Cafe Hide
(Römergasse 15, 1160 Wien)

Veliki koncert: Aco Pejović, 
Saša Matić & Tea Tairović 

• Versli Osiguranje
(Graumanngasse 3,  
1150 Wien)
• Cafe Restaurant 

Calypso
(Brunnerfeldstraße 65, 
2380 Perchtoldsdorf)
• Giovanni Pića
(Bäuerlegasse 3-5,  
1200 Wien)

Cijene karata:
Stajaća mjesta: 40 evra
Fan Pit: 50 evra
Tribina: 60 evra

VIP (6 karata, VIP-sto + fla-
ša + VIP-parking + afterpar-
ty u Clubu Tresor) 800 evra.

Više informacija:  
0667 772 1111

Vrijeme održavanja 
koncerta:  
2. mart 2024. godine sa 
početkom u 19:00 sati.

Mjesto održavanja:  
Hallmann Dome, Gutheil-
Schoder-Gasse 9,  
1100 Wien

Krvne masti (kao što su holeste-
rol ili trigliceridi) obavljaju važne 
funkcije u telu. Problem nastaje 
kada je njihova koncentracija u 
krvi previsoka. Ako dugoročno 
ne učinite ništa po tom pitanju 
dolazi do stvaranja naslaga u krv-
nim sudovima, što otežava protok 
krvi. To dodatno povećava rizik 
za zdravlje Vašeg srca.

Šta možete učiniti?
Prvi savet lekara često je promena 
načina života, tj. više vežbanja i 
zdravija ishrana. Ako to nije do-
voljno, obično se prepisuju lekovi 
za snižavanje holesterola (statini).
U takvim situacijama, korisno je 
uzimati Omega 3, koji pojačava 
efikasnost lekova. Ova činjenica 
je sada naučno potvrđena i podr-
žana brojnim studijama.

Omega 3, statini i koenzim Q10 
Kada se uzimaju statini, oni ne 
samo da snižavaju holesterol, 
već kao nuspojavu inhibiraju i 

proizvodnju koenzima Q10 koji 
je bitan zbog snadbevanja tela 
energijom. Samim tim, može se 
desiti da se pacijenti često osećaju 
umorno i bez energije. Idealno 
bi bilo da, pored dodatnog uzi-
manja Omega 3, konzumiranje 
statina uključuje i koenzim Q10, 
kako bi se efikasno suprotsta-
vili potencijalnom deficitu.  
U međuvremenu postoje i dodaci 
ishrani koji kombinuju oboje.

Saveti apotekara
Kao preporuka apotekara naj-
češće se izdavajaju Dr. Böhm® 
Omega-3 kapsule. One ne sa-
drže samo koenzim Q10 u do-
voljno visokoj dozi, već imaju i 
najvišu koncentraciju dve važne 
Omega-3 masne kiseline EPA i 
DHA u Austriji. Važno: Kapsule 
su potpuno bez mirisa i ukusa. 
Svako ko je ikada isprobao riblje 
ulje ili kapsule od ribljeg ulja koje 
su nižeg kvaliteta može potvrditi 
koliko je to velika prednost.

Da li ste zabrinuti zbog vaših 
holesterolskih vrednosti?

Često smo iznenađeni lošom krvom slikom, jer nismo 
osetili nikakve tegobe niti simptome koji bi na to 
ukazivali. Međutim, tokom rutinskog zdravstvenog 
pregleda, iznenada se pokrene pitanje visokog nivoa 
masnoća u krvi. Šta je potrebno preduzeti u vezi sa tim?

-20%
popusta

Dodatak ishrani

na Dr. Böhm® Omega 3 complex und Omega 3 vegan – 
važi u februaru 2024. godine u partnerskim apotekama. 

20231229_Omega_VRM_ADV_Kosmo_103x280.indd   120231229_Omega_VRM_ADV_Kosmo_103x280.indd   1 10.01.24   15:4010.01.24   15:40



PRIČE IZ DIJASPORE

sam dobio neisplaćene za-
rade. To je bila moja ‛bečka 
škola’, ali me školarina nije 
previše koštala, mada mi je 
to poremetilo život jer u Beč 
nismo došli sa puno novca, 
a trebalo je unajmiti stan i 
još puno toga. Prvih šest 
meseci nam je bilo jako teš-
ko, a narednih pola godine 
bilo je samo teško. Nakon 
toga je sve ušlo u normalne 
tokove, počeli smo da živi-
mo mnogo bolje i opušteni-
je. Odmah sam shvatio da je 
ovo socijalna država koja po-
maže ljudima. Moja supruga 
je dobila besplatne kurseve 
nemačkog jezika, pa je do-
sta brzo došla do nivoa B2. 
Sve nam je bilo olakšano i 
time što sam ja imao 13. i 
14. platu, a i osećajem sigur-

se danas zove Srbobran. U 
trenutku kad je ona rođe-
na, to mesto je pripadalo 
Austrougarskoj, pa sam na 
osnovu toga imao pravo na 
mađarsko državljanstvo, s 
tim što sam dve godine učio 
mađarski jezik koji uopšte 
nije lak. Pristojno sam ga 
savladao i položio, pa sam 
sa decom dobio mađarsko 
državljanstvo, a supruga je 
dobila papire na osnovu spa-
janja porodice. Ja sam od-
mah počeo da tražim posao, 
a supruga je morala prvo da 
uči nemački.

Šta Vam je bio prvi posao?
Tokom studija sam se bavio 
ugostiteljstvom, pa sam, idu-
ći od lokala do lokala, naišao 
na jedan koji se tek otvarao 
i primili su me. Nažalost, tu 
sam bio prevaren jer mi nisu 
isplatili jednu mesečnu zara-
du. I drugi posao mi je bio u 
ugostiteljstvu, ali i tu mi se 
desio isti peh sa plaćanjem. 
Srećom, ovo je pravna drža-
va u kojoj sve funkcioniše, 
pa sam otišao u Arbeiter-
kammer i uz njihovu pomoć Fo
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KOSMO: Jeste li osećali 
strah od svega novog i 
nepoznatog?
Slobodan Pavelkić: Na taj 
korak sam se odlučio u že-
lji da svojoj deci omogućim 
bolje početne pozicije za 
školovanje, izgradnju karije-
re i normalnog života u ce-
losti. Nisam imao strah zato 
što verujem u sebe, a ulog 
je bio preveliki – budućnost 
moje dece. Samouverenost 
mi ne nedostaje i gde god 
na kugli zemaljskoj da se 
nađem, ja ću stvoriti uslove 
za normalan život svoje po-
rodice. Moja lična žrtva je tu 
nevažna.

Kako ste uopšte dobili bo-
ravišnu i radnu dozvolu u 
Austriji?
Dobio sam mađarsko držav-
ljanstvo. Naime, moja baka, 
tj. majka mog oca, rođena 
je u St. Tomašu, mestu koje 

S lobodan Pavelkić 
(45) je Beograđanin, 
diplomirani glumac 

koji je igrao u pozorištu, na 
filmu i u TV serijama u Srbiji. 
Gluma je neraskidivi deo 
njegove ličnosti, ona se 
prepoznaje po njegovom 
kultivisanom govoru, inte-
zivnoj mimici i pokretima. 
Nije to čudno ako se zna 
da je uloge u pozorištu 
dobijao i pre 2004. godi-
ne, kad je diplomirao na 
Akademiji umetnosti u Be-
ogradu, u klasi Nikite Mili-
vojevića i Anite Mančić. A 
onda je pre sedam godina 
digao sidro i sa suprugom 

Jasminom, ćerkom Se-
nom i sinom Lukom kre-
nuo u novu zemlju, među 
nepoznate ljude koji go-
vore nepoznatim jezikom 
i gde je trebalo osvajati 
mesto pod suncem. Nije 
to bilo lako...

„Nisam imao strah od odlaska u  
Austriju zato što verujem u sebe.”

Postoje zanimanja kojima se čovek 
može baviti bilo gde u svet da ode. 
Međutim, postoje i ona izuzetno spe-
cifična, koja zahtevaju mnogo mu-
kotrpnih priprema pre nego što se i 
pomisli na nastavak karijere u stranoj 
zemlji. Gluma je jedno od njih.

Autorka: Vera Marjanović

Slobodan 
Pavelkić:
„Pozorište je  
              moja kuća”

GLUMA
je  nera-
skidivi deo 
Slobodano-
ve ličnosti.
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nosti za slučaj ako bih ostao 
bez posla jer ljudi koji rade u 
Austriji ne mogu da propad-
nu, a to mnogo znači.

Jeste li i dalje u ugosti-
teljstvu?
Trenutno radim u jednom 
čuvenom američkom kok-
tel-baru u centru Beča. Po 
potrebi radim kao Barkee-
per (glavni barmen), kao 
Barback (pomoćnik glav-
nog barmena) i kao Service 
(konobar). Vrlo brzo sam 
savladao pravljenje preko 
dve stotine koktela. Dopada 
mi se teatralna atmosfera 
koja traje od časa kad poč-
nem da pripremam koktel, 
to je svojevrsna pozornica 
na kojoj uživam, a gosti mi 
često na engleskom kažu: 
‛You are a real artist’ (Vi ste 
pravi umetnik). To govori 
da sam uvek i svuda ma-
kar malo glumac. Ja sam 
odrastao u pozorištu jer 
je moj otac bio glumac i 
dramski pisac. Pozorište 
je moja kuća, pa se zato 
sad na neki način osećam 
beskućnikom jer sam pre-

seljenjem u Beč izmestio 
sebe iz prirodnog okruženja.

Jeste li naučili nemački  
jezik?
Služim se ja nemačkim, 
znam pravila jer sam dosta 
radio sa decom njihove škol-
ske zadatke, ali fond reči mi 
je siromašan. Engleski mi je 
jako dobar, a ovde taj jezik svi 

govore. Znam da bi mi život 
bio mnogo lakši da sam se 
posvetio učenju ne-
mačkog jezika jer 
mi svako pismo 
koje dobijem 
predstavl ja 
glavobol ju. 
Ali, ja jedno-
stavno nisam 
imao vremena 
uz posao, a po-
nekad sam istovre-
meno radio i po dva posla, 
oba sa punim radnim vre-
menom. To potroši čoveka, 
a potrošilo me je i intezivno 
učenje mađarskog. 

Nedavno ste odigrali pozo-
rišnu ulogu na nemačkom, 
iako ga ne govorite. Kako?
To je za mene bio veliki ispit. 
I, zamislite, položio sam ga! 
U pitanju je jedno privatno 
amatersko pozorište, a brač-
ni par koji ga vodi upoznao 
me  je u baru. ‛Iskopali’ su 
tekst sa naslovom ‛Tante 
Marcel’, u kojem je jedan od 
glavnih likova stranac. Sa-
mim tim se glumcu oprašta 
lošiji izgovor i neka greška, 

tj. to je dramski opravdano. 
Publika je predstavu odlično 
prihvatila, svi su bili zadovolj-
ni onim što sam pokazao, a 
ja sam srećan što sam igrao 
na jeziku koji još uvek ne go-
vorim.

Šta Vam se posebno dopa-
da, odnosno ne dopada u 
Beču?

Šta biste voleli da mi ka-
žete o sebi za deset go-
dina?
Voleo bih kad bih mogao 
da živim na relaciji dva 
grada: Beograd – Beč. To 
bi značilo da u Beogradu 
punim baterije, a u Beču da 
radim i zarađujem novac. 
Fali mi moje društvo, fali 
mi gluma... Znate, biti beo-
gradski glumac u Beču ne 
znači ništa. A biti to u Beo-
gradu znači dobijati uloge 
i igrati. Moj prioritet je da 
gnezdo za svoju decu pra-
vim na vrhu krošnje nekog 
velikog drveta, odakle će 
imati dobar vidik na svet 
i slobodno poleteti kad za 
to dođe vreme. Dok god do 
toga ne dođe, moje lične 
želje će ostati snovi. Zato, 
hajde da budem realan:  
za deset godina bih voleo 
da Vam kažem da govorim, 
čitam, pišem i psujem na 
nemačkom jeziku.

Dopada mi se besprekorno 
uređeni sistem i funkcioni-
sanje multikulturalnosti u 
kojoj nikome nije tesno, u 
čemu i ja odlično funkci-
onišem. Ne dopada mi se 
odnos nekih rođenih Au-
strijanaca prema pridošli-
cama i to što sebe smatra-
ju elitom. Ne znam da li oni 
imaju previsoko mišljenje 
o sebi i svom narodu, ili 
preterano loše o svakom 

Bečliji migrantskog 
porekla. U sva-

kodnevnom ži-
votu mi apso-
lutno ništa 
ne smeta.

Iako uči nemački, Slobodan je nedavno 
odigrao predstavu na ovom jeziku. 

Slobodan 
Pavelkić:
„Pozorište je  
              moja kuća”

„Ja sam odrastao u pozorištu jer je moj otac bio 
glumac i dramski pisac. Pozorište je moja kuća”, kaže 
Slobodan." 

„Ne dopada 
mi se odnos 

nekih rođenih 
Austrijanaca pre-

ma pridošlicama i to što 
sebe smatraju elitom”, 
ističe glumac.

noe.arbeiterkammer.at/wahl

mit Wahlkarte und in vielen Betrieben 
von 10. bis 23. April

in Niederösterreich

Jetzt zählt 
#deineStimme
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Ovan (21.3 - 20.4)
Februar će biti izazovan za Ovno-
ve zbog rivala. Ključ je u diploma-

tiji i suzdržanosti. Ljubav nije laka, 
ali krajem januara dolazi preokret. Po-

slovno, februar donosi uspeh i kompetentnost u 
pregovorima. Situacija na poslu se poboljšava.  
KOSMO SAVET:  Izrazite svoje mišljenje!

Bik (21.4 - 20.5)
Venera Bikovima šalje puno ljubav-
ne energije, a iznenađenja u ljuba-
vi su moguća. U poslu, februar do-
nosi izazove, ali i finansijski uspeh. Bik 
treba da iskoristi svaki trenutak za napredak. Nep-
tun podstiče duboke misli o životnim ciljevima.  
KOSMO SAVET: Radite na svom samopouzdanju!

Blizanci (21.5 - 21.6)
Venera u februaru donosi Blizancima ve-
liku privlačnost i mogućnost ponovnog 
susreta sa starom ljubavi. Na poslu, iskori-

stite mirno vreme za profilisanje i impresioni-
ranje šefa, ali izbegavajte delegiranje zadataka. Odma-
rajte se sa prijateljima. KOSMO SAVET: Budite otvoreni 
za nove ljubavne romanse.

Rak (22.6 - 22.7)
Svi žele Raka u februaru, ali prava ljubav još 
čeka. Ako Rak pronađe pravog partnera, 
led se brzo topi. Na poslu će biti izazovno, 
ali dobićete i pohvale od šefa. Humor pomaže 
u napetim situacijama Krajem meseca će dobiti nove mo-
gućnosti za napredak. KOSMO SAVET: Pripazite kome se 
poveravate.

Lav (23.7 - 23.8)
Ne  razmišljajte previše da li vam par-
tner odgovara - odgovara! Čak i ako po-
kazuje znakove umora, njegovo srce je 

potpuno vaše. Slobodni neće ostati ne-
zaljubljeni u februaru, osim ako to sami žele. Lav tre-
ba da se osloni na intuiciju i diskusije sa kolegama. 
 KOSMO  SAVET: Verujte više u sebe i svoje sposobnosti.

Devica (24.8 - 23.9)
Amorov strelac usmeren ka Veneri nagove-
štava blizinu velike ljubavi, ali Devica mora 
biti aktivna u potrazi. Posetite mesta za 
flert, poput kafića ili piknika. Mars donosi sen-
zualnost. U poslu, sada je pravo vreme za napredak, a nove 
kontakte treba iskoristiti. KOSMO SAVET: Pripazite na  
komunikaciju.

Jarac (22.12 - 20.1)U februaru su 
mogući ekstremni emotivni ispadi. Iako 
su privlačni suprotnom polu, ljubavni iz-
bori još nisu definisani. U poslu, februar 
donosi izazove, ali Jarčevi treba da osta-
nu smireni i izbegavaju unutrašnje sukobe.
KOSMO  SAVET: Ostanite prizemni uprkos poslovnim  
uspesima i uživajte u miru svog doma.

Vodolija (21.1 - 19.2)
Vodolija sredinom meseca ulazi u                                                                         
romantičnu fazu. Samci imaju šansu da 

upoznaju partnera za narednu godinu. Za-
uzete Vodolije mogu očekivati ljubomorne par-

tnere. Na poslu ste produktivni i možete očekivati unapre-
đenje u trećoj nedelji meseca.  KOSMO SAVET:  Iskoristite 
mirne dane za odmor i meditaciju.

Ribe (20.2 - 20.3)
U februaru Ribe najviše vole da ostanu kod 
kuće, osećajući potrebu za vremenom za 
telo i dušu. Postoji mogućnost ulaska u vezu. 
Na poslu, Ribe zavise od kolega i treba da izbegavaju sanja-
renje i kašnjenje. Korišćenje ideja za konstruktivne predlo-
ge donosi timu uspeh. KOSMO  SAVET:  Novac koji sada 
stavite u banku može veoma dobro da se umnoži.

Vaga (24.9 - 23.10)
Vage se u februaru povlače u sebe ali 
zvezde savetuju da ne razmišljaju samo 
o sigurnom prihodu i stilu života, već 

da prate i svoj instinkt. Krajem meseca 
šanse za susret sa idealnim partnerom su velike. Na po-
slu Vas čeka prijatna radna atmosfera.  KOSMO SAVET:  
Napravite bilans i započnite godinu bez tereta!

Skorpija (24.10 - 22.11)
Škorpije su izuzetno uporne. Kada se neče-
ga dohvate, to i sprovedu. Ljubav za Škorpi-
je mora biti ozvaničena brakom i detetom. Na 
poslu, Škorpije će se suočiti sa papirologijom, ali treba da 
iskoriste svaku priliku. Važno je da se drže poznatog terena 
i daju konstruktivne predloge. KOSMO SAVET:  Ne propu-
stite priliku za odmor i putovanje.

Strelac (23.11 - 21.12)
Strijelci mogu očekivati uzbudljiv februar 
sa mnogo udvarača. Dok procenjuju vezu, 

moguće je da su kandidati već zauzeti ili ne-
odgovarajući. U poslu, dolaze zahtevne nede-

lje, pa treba štedeti energiju. Sredinom meseca očekuje se 
uspešan period na poslu. KOSMO SAVET:  Ako osećate da 
je pravo, ne žurite, slušajte svoj razum.

Mesečni horoskop



Die AK hat Vorschläge, wie die Teue-
rung gebremst werden kann!

Im Supermarkt merken 
es alle – spätestens an 
der Kasse: Seit der Teue-

rungswelle im September 
2021 gab es bei den billigs-
ten Lebensmitteln einen 
steilen Preisanstieg – sie 

kosten mittlerweile um saf-
tige 44 Prozent mehr. Vor al-
lem die Preise für Kartoffeln, 
Nudeln und Öl haben sich 
massiv erhöht. Das zeigen 
Untersuchungen der Arbei-
terkammer. 
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„Die Preise für Lebensmit-
tel sind noch immer viel 
zu hoch, viele Menschen 
können sich ihren Einkauf 
nicht mehr leisten. Die Bun-
desregierung muss endlich 
Maßnahmen setzen und 

die Menschen entlasten”, 
sagt AK Präsidentin Renate  
Anderl.

Um die Teuerung zu stop-
pen, hat die AK viele Vor-
schläge gemacht. Denn wir 
wissen, welch großes Prob-
lem die gestiegenen Kosten 
für viele Menschen sind. So 
fordern wir unter anderem 
strengere Preisgesetze und 
weniger Steuern auf Lebens-
mittel. 

Willst du die AK  
stärken?
Bei der AK Wahl kann jeder 
und jede mitbestimmen, 
welche politischen Schwer-
punkte die AK machen soll. 
Im April finden die Wahlen 
in Wien statt. Wahlberech-
tigt sind AK Wien Mitglieder, 
also fast alle, die in Wien 
arbeiten. Und zwar unab-
hängig von ihrer Staatsbür-
gerschaft. 

Massive Preissteigerungen 
bei Lebensmitteln

Einkaufen gehen ist sehr teuer geworden.

AK Präsidentin 
Renate Anderl:

„Die Menschen müssen  
entlastet werden.”

Einfach QR-Code scannen und online beim
AK Einkaufs-Gewinnspiel mitmachen.

wien.arbeiterkammer.at/einkaufsgewinnspiel

Hier geht´s zum Gewinnspiel!

EINKAUFS-GUTSCHEIN
€800,- 

GEWINNEN SIE JETZT EINEN

AK EINKAUFS-

Gewinnen Sie einen von drei Gutscheinen im Wert von  
jeweils € 800,-. Und das Beste: Sie entscheiden, ob Sie
lieber bei Rewe, Spar oder Hofer einkaufen möchten!

Lebensmittel müssen billiger werden! Unsere Forderungen  
dazu finden Sie unter: arbeiterkammer.at/teuerungstoppen 

Teilnahmebedingungen zum Gewinnspiel finden Sie online!

GEWINN
SPIEL



 36 | KOSMO

AUTO-MOTO

Hans Arsenovic, grüner Landtagsab-
georndeter, Sun Company Gründer und 
Vizepräsident der Wirtschaftskammer 
Wien, testet den neuen vollelektroni-
schen ID.7.
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D er VW ID.7 defi-
niert Elektromo-
bilität neu: Das 

Topmodell vereint hohe 
Reichweiten, schnelles 
Laden und modernste 
Technik. Als wir das neu-
este E-Flagschiff von VW 
vor dem Wiener Rathaus 
parken, bleibt so man-
cher Passant mit stau-
nenden Augen vor dem 
knapp fünf Meter langem 
Elektrofahrzeug stehen. 

Nicht anders ergeht es 
S un - Company - Gründer 

Hochwertig: Der Innenraum setzt mit hochwertigen Ma-
terialien und dem Infotainment neue Maßstäbe. 

Hans „Hansi” Arsenovic, 
als er aus seinem Büro im 
Rathaus zu uns stößt, um 
das Auto Probe zu fahren. 
Zu Beginn outet er sich 
schon als Elektro-Umstei-
ger. „Es freut mich, dass 
wir heute ein E-Auto tes-
ten. In unserer Firma sind 
wir gerade dabei, den gan-
zen Fuhrpark auf Elektro-
autos umzustellen. Aber 
alleine schon von der Op-
tik ist das hier wohl eine 
andere Liga als die E-Au-
tos, die ich bisher gefah-
ren bin”, sagt Arsenovic. 

Der Zukunft entgegen:     
      „Eine andere Liga”

Autorin: Irena Rosandić
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Da hat er zweifellos recht: 
Der neue VW ID.7 ist nicht 
nur langstreckentauglich, 
sondern setzt auch bei der 
Innenraumverarbeitung so-
wie beim Komfort- und Info-
tainmentangebot neue Maß-
stäbe. Als einziges Fahrzeug 
seiner Klasse verfügt der 
ID.7 serienmäßig über ein 
Augmented-Reality-Head-
Up-Display. Es projiziert die 
für das Fahren relevanten 
Informationen in das Sicht-
feld des Fahrers. An Quali-
tät wurde hier definitiv nicht 
gespart, noch dazu gibt uns  

Porsche Wien ein top-aus-
gestattes Modell im Wert 
von 75.000 Euro zum Testen. 

Im Innnenraum erwartet 
Hansi die Sprachsteuerung 
„Ida”, die die Fahrzeugbe-
dienung vereinfacht und auf 
Wünsche der Reisenden re-
agiert. Nachdem man „Ida”, 
meine Hände sind kalt“ sagt, 
geht die Lenkradheizung an.   
Komfort wird im Innenraum 
ebenso groß geschrieben: 
Die ergoActive-Premium-
Sitze verfügen über dazu-
gehörige Massageprogram-
me, die auch das Sitzkissen 
umfassen. Nach den ersten 
Kurven und einem „Small 
talk” mit „Ida”, folgt auch das 
erste Fazit: „Es ist für mich 
definitiv ein neues Fahrge-
fühl. Die Technik lässt sich 
simpel anwenden und er-
leichtert einem vieles. Ich 
hab das Gefühl, die Straße 
besser im Blick zu haben”. 
Auch die Fahrleistung 
beeindrucken den Unter-
nehmer. „Wie leise und an-
genehm 286 PS sein kön-
nen! Dieses Auto beweist, 
wieso Elektromobilität 
die Zukunft ist”, sagt Ar-
senovic abschließend. Na 
dann: Ab in die Zukunft…

IQ.LIGHT: 3D-LED-Rückleuchten mit animiertem Brems-
licht und integriertem dynamischen Blinklicht.

Gewaltig viel Platz: 532 bis 1586 Liter mit umgeklappter 
Rücksitzbank.

10 x in Wien
www.porschewien.at

Treibstoff: Elektro
Reichweite kombiniert: : 444 – 
621 km
Stromverbrauch: 14,1-19,2 
kWh/100 km
Max. Nutzleistung:  
210 kW / 286 PS
Getriebe: Automatik 
Serienausstattung:  
Batterie 77 kWH, Klimaanlage  
„Air Care Klimatronic”, LED- 
Scheinwerfer inkl. Light Assist, 
Navigationssystem, Rückfahr- 
kamera „Rear View”, uvm.

Getestetes Fahrzeug:

VW ID.7 Pro 
210 kW

Die Massagefunktion lässt mit einem Dutzend Progam-
me keine Wünsche übrig.

ID.7 Travel Assist – hält die Spur und die 
anderen auf Abstand

Alles im Blick: Mit der 360 Grad Um-
gebungsansicht Area View immer den 
vollen Überblick behalten.

Das serienmäßige AR-Head-up-Display  projiziert wichti-
ge Hinweise direkt auf die Windschutzscheibe.

Details & Informationen
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O d maja 2022. godine 
u okviru Zajednice 
srpskih klubova u 

Beču uspešno radi „Total 
Fit Sportverein”, udruženje 
koje u osnovi svojih aktiv-
nosti ima sport, kako mu 
i ime govori. Na čelu ovog 
kluba nalaze se pilates tre-
ner Snežana Petrović i Go-
ran Jakšić, trener borilačkih 
veština, sa kojima smo ima-
li puno tema za razgovor.
„Sa dvadeset članova koji 
redovno treniraju tri puta 
nedeljno pod vođstvom 
dva stručna trenera, klub ne 
samo da promoviše fizičku 
aktivnost, već pruža i podrš-
ku zajednici kroz kurseve 
samoodbrane i edukacije o 

zdravlju, motivaciji i pravilnoj 
ishrani”, na početku nam je 
rekla gospođa Petrović, koja 
je predsednica udruženja.
Izjava da je fokus „Total 

Fit” kluba na funkcional-
nom treningu, tj. na kom-
binaciji treninga snage, 
pilatesa i istezanja, bila 
je povod da zamolimo 
za opširnije objašnjenje.
„To je trening koji kombinuje 
različite metode, sastavljene 
tako da na najbrži, a ujedno 
i zdrav način, osobe koje 
vežbaju dođu do željenih 
ciljeva - bilo da je to mršav-
ljenje, savitljivost, kondicija 
ili bolji san. Važno je istaći 
da se pri tome ne opterećuju 
zglobovi, što se najčešće de-
šava onima koji su preterano 
gojazni. Naime, veliki broj tih 
ljudi misli da treba da se trči i 

da se dižu tegovi u teretani, a 
zapravo ne znaju kako se te 
sprave ispravno koriste. Kad 
neko ko nikad nije trenirao 
reši da se pozabavi svojim 

telom, misli da se sve svodi 
na trčanje i znojenje. Naža-
lost, na taj način ljudi sa viš-
kom kilograma uništavaju 
svoje noge jer one ne mogu 
da izdrže njihovu težinu. Re-
zultat je da se brzo odustaje 
od takvih fizičkih aktivnosti 
i kreće se u traganje za ča-
robnim napicima, čajevima, 
tabletama, poveruje se u 
mršavljenje u snu i ostale 
zdravstveno štetne metode, 
odlične za izvlačenje novca 
iz džepova. To je ogromna in-
dustrija, uglavnom zasnova-
na na ljudskoj slabosti”, pod-
seća predsednica kluba na 
zablude sa kojima se gotovo 
svakodnevno susrećemo.

Preko noći se ne dolazi 
do rezultata 
Jasno je da svemoguća for-
mula ne postoji, te da se do 
bolje forme, zdravijeg orga-
nizma i vitke linije ne dolazi 
preko noći i bez uloženog 

truda. No, veoma je važno i 
da se ljudi ne izlažu patnji kod 
uvođenja u sistem treninga.
„Kod nas se svako poste-
peno uvodi u proces, što je 
jako bitno. Naglašavam da 
nema trčanja i skakanja, jer 
to dovodi do povreda. Mi po-
lako dodajemo komponente 
koje svako može da uradi, 
uključujući i laka sredstva 

Autorka: Vera Marjanović
Dokazano je da fizička aktivnost 
doprinosi očuvanju zdravlja i do-
bre forme, naročito kad se spro-
vodi pod budnim okom struč-
njaka. Pored navedenog, nije 
zanemarljiv ni estetski momenat, 
tj. gubljenje težine.

TRENING
je prilago-
đen svima 
bez obzira 
na nivo  
fizičke 
spremnosti.
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Uz sport 
do zdravlja 
i lepote

Fokus je na kombinovanju treninga 
snage, pilatesa i istezanja. 
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za trening, čime postepeno 
povećavamo opterećenje - 
za svakog individualno. Za 
vežbanje se uglavnom ko-
risti sopstveno telo, trake i 
laki tegovi od jednog, pa do 
pet kilograma, što je već oz-
biljni nivo. Uz odgovarajuću 
ishranu, već za tri meseca, 
sve se menja i rezultati su 
i te kako vidljivi. To je ‛Low 
Impact’ trening snage, što 
znači da nema radikalnog 
pristupa, nego malim utica-
jem i malim promenama do-
lazimo do sjajnih rezultata”, 

detaljno je objasnila Sne-
žana, koja i osmi-

šljava treninge. 

Više od fizičke 
aktivnosti
Aktivnosti u okviru 
udruženja mogu imati 
rekreativni, ali, dugoroč-
no gledano, takođe i edu-
kativni, kao i zdravstveni 
karakter jer su treninzi 
osmišljeni na visokom 
profesionalnom nivou. 
„Naši treninzi su dizajnira-
ni tako da obuhvate mišiće 
celog tela, čime se poveća-
va pokretljivost, poboljšava 
se držanje tela i podstiče 
opšte zdravlje. Svrha po-
stojanja kluba je podizanje 
svesti o važnosti fizičke ak-
tivnosti, kao i da se naglasak 
stavi na popularizaciju zdra-
vog načina života, a to čini-
mo kroz savete o pravilnoj 
ishrani, fizičke vežbe i kreta-
nje. Dakle, ‛Total Fit’ klub nije 
samo mesto za vežbanje, 
već i zajednica koja podrža-
va svakog pojedinca. Svaki 

novi član prolazi kroz probni 
trening gde se utvrđuju oče-
kivanja, ciljevi i eventualna 
fizička ograničenja. U nekim 
slučajevima, preporučuje se 
i konsultacija s lekarom pre 
početka treninga“, istakao je 
Goran Jakšić, čovek koji je u 
svojoj dugoj sportskoj kari-
jeri postigao brojne uspehe.

Zanimalo nas je i da li su 
treninzi predviđeni jednako 
za žene i muškarce, kao i 
koliko vremena je potreb-
no da bi rezultati bili vidljivi.

„Trening je prilagođen odra-
slim osobama, bez obzira na 
njihov trenutni nivo fizičke 
spremnosti, sa individual-
no postavljenim ciljevima. 
Upravo to što nema takmi-
čenja i što svako ima svoj 
cilj, stvara prijatnu atmos-
feru u kojoj se svi osećaju 
dobro, što se reflektuje i na 
fizičko i mentalno zdravlje, 

a ubrzava postizanje dobrih 
rezutata koji obuhvataju gu-
bitak težine, izgadnju mišića 
i povećanje pokretljivosti 
celog tela. Redovnim treni-
ranjem, kao i prihvatanjem, 
odnosno primenom saveta 
o ishrani, članovi mogu oče-
kivati vidljive rezultate već 
nakon tridesetak treninga, 
što je otprilike za tri mese-
ca. Ovaj pristup bazira se 
na naučnim principima i kao 
takav se primenjuje u praksi. 
Za navedeno vreme moguće 
je na zdrav način smršati i 

do dva garderobna broja”, 
podvukla je Snežana Petro-
vić, školovani fitnes trener 
sa licencom, čija je specijal-
nost pilates i trening snage, 
a ujedno je i diplomirani tre-
ner progresivne relaksacije.

Planovi za budućnost
Gorana Jakšića, koji je diplo-
mirani menadžer u sportu 

(Betriebswirtschaftslehre), 
a završio je i dodatno ško-
lovanje na Sportlerei Aka-
demie u Minhenu, pitali 
smo kakvi su budući pla-
novi udruženja „Total Fit”.
„U planu su proširenja ak-
tivnosti kluba. Uskoro kre-
će program progresivnog 
mišićnog opuštanja po Ja-
kobsonu, koji je efikasan u 
smanjivanju svakodnevnog 
stresa. Planiramo i širenje 
saradnje sa drugim nepro-
fitnim organizacijama kroz 
kurseve samoodbrane, koje 
već uspešno sprovodimo, 
a spremili smo i školu bo-
rilačke veštine Aikido za 
decu i odrasle. Svi koji žele 
da nam se pridruže, treba 
da nam se jave i da dođu na 
probni trening, a ako žele do-
datne informacije, rado im 
stojimo na raspolaganju”, 
istakao je gospodin Jakšić.

Kontakt:
Adresa: Gudrunstr. 133b, 
1100 Wien
Tel.: +43 667 441 8261 
(WhatsApp)
E-mail: 
totalfit.at@gmail.com

TOTAL FIT
je klub 
koji podr-
žava  
svakog 
člana. 

„Svrha postojanja kluba je podizanje 
svesti o važnosti fizičke aktivnosti”, 
ističe Goran Jakšić.

„Redovnim treniranjem, kao i prihvatanjem, odnosno primenom saveta o ishrani, članovi mogu očekivati vidljive 
rezultate već nakon tridesetak treninga”, kaže Snežana Petrović. 
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Švaler na drugoj 
strani
Pričaju dvije djevojke u 
parku:
-Vidiš ona dva muškarca, 
onaj sa lijeve strane je 
moj muž, a onaj sa desne 
 švaler.
-Čudno, kod mene je  
obrnuto!

Zec i zlatna ribica
Zec ulovio zlatnu ribicu.
Ribica kaže zeki: 
-Ako me pustiš ispuniću ti 
želju.
Zec odgovara: 
-Želim naučiti igrati šah.
Ribica: 
-Zašto baš šah?!
Zec: 
-Pa to je bar logično - 
da mogu pojest lovca!

Čarape
Pita psihijatar pacijenta:
-Šta vas muči?
-Ništa, samo porodica 
me prosto natjerala da 
dođem kod vas zato što 
toliko volim čarape od  
pamuka.
-Eh, toliki ljudi vole pamuč-
ne čarape... one su i zdra-
vije od sintetičkih. Eto, i ja 
ih volim, reče psihijatar.
-Je l' zbilja? A kako ih naj-
više volite, sa sirćetom ili 
samo sa malo soka od li-
muna?

Nemam riječi
Ulazi muž u kuću pijan, a 
žena ga gleda pa kaže:
-Nemam riječi…
Muž će na to:
-Hvala Bogu i to jednom da 
se dogodi!

500 evra
Razgovaraju dva prijatelja:
-Našao sam 500 evra na 
ulici.
-I šta si napravio s njima?

I sad baka misli:
-Sigurno je mladić polju-
bio moju unuku i ona mu  
opalila šamar.
Unuka misli:
-Sigurno je direktor polju-
bio moju baku, a ona mu 
opalila šamar.
Direktor misli:
-Sigurno je pomoćnik polju-
bio jednu od njih dvije pa je 
ona slučajno meni opalila 
šamar.
Direktorov pomoćnik se za-
misli, sa osmijehom na licu:
-Koji sam ja car, poljubio 
sam svoju ruku i direktoru 
opalio šamar.

Kanal 
Pričaju dvojica kolega pa 
jedan reče: 
-Čitav vikend sam proveo 
uz kanal Dunav-Tisa-Dunav.
-Ja taj kanal nemam na ka-
blovskoj,  odgovori drugi.

Parking
Dolazi zeka u kafanu i vidi 
da je neko parkirao auto na 
njegovom mjestu, poludi, 
uskače u kafanu i drekne:
-Alo, ko je parkirao na mom 
mjestu?
Na to ustaje meda i kaže:
-Ja sam.
A zeka će na to:
-Aauuuu, al' si ga parkirao, 
svaka ti čast!

Izlazak
Sin se spremio za izlazak u 
grad i upita:
-Tata imaš para?
Otac mu odgovori:
-Ja imam, ne brini se ti za 
mene.

Policajac,  
vatrogasac
Policajac se iz noćne smje-
ne vratio kući u dva ujutro 
umjesto u šest.
Polako se skinuo i uvukao 
u krevet. Žena nije spavala.

-Odnio sam ih u policiju.
-I ja bih isto lagao da sam ih 
odnio u policiju.

Praznici
Sin kaže mami: 
-Mama, gori jelka!
Mama:
-Ne kaže se gori, kaže se 
sija.
Sin: 
-Mama, sijaju zavjese!

Sretna Nova  
godina!
Ulazi muškarac pijan u ka-
fić i viče s vrata:
-Sretna Nova godina svima!
Konobar ga pogleda preko 
oka:
-Budalo pijana, koja Nova 
Godina, tek je april!
Pijanac zatetura i uhvati se 
za glavu:
-Ajoj pa žena će me ubiti! 
Nikad tako kasno nisam 
došao kući s proslave!

Sve ispočetka
Nakon velike katastrofe 
koja je zadesila zemaljsku 
kuglu, sve je uništeno samo 
su preživjela dva majmuna 
na stablu.
Odjednom ustade jedan 
majmun i reče:
-Ništa brate, valja nam sad 
sve ispočetka.

Odmor od žene
Zove čovjek doktorsku or-
dinaciju i pita doktora za 
savjet:
-Doktore, žena mi je bo-
lesna, izgubila je glas 
i ne može da priča.  
Šta da radim?
-Uživaj čovječe, uživaj!

Voz
Vozili se u vozu mlađah-
na baka, unuka, direktor i 
njegov pomoćnik. Voz uđe 
u tunel i u mraku se čuje  
poljubac i šamar.

Pusta
 razbibriga

-Dragi, imam užasnu gla-
vobolju. Nisam spavala 
cijelu noć. Da li bi bio tako 
dobar da skokneš na ćo-
šak do dežurne apoteke i 
donesesš mi aspirin?
-Naravno draga, reče poli-
cajac i pipajući obuče se i 
ode po aspirin.
Kada je došao u apoteku, 
apotekar ga čudno pogle-
da i upita:
-Jeste li to vi, policajac iz 
komšiluka?
-Jeste, to sam ja, odgovo-
ri on.
-Pa što ste danas u vatro-
gasnoj uniformi?

Mlijeko u prahu
Šetala dva prijatelja ce-
stom, kad će jedan:
Znaš kakva je suša kod 
nas bila, sve su rijeke pre-
sušile.
Odgovara mu drugi:
Nije to ništa, kod nas je 
bila tolika suša da su krave  
davale mlijeko u prahu.

Toalet papir
Pita učiteljica djecu:
-Znate li djeco da se u 
našoj zemlji mjesečno 
potroši preko 20 kg toalet 
papira po glavi stanovni-
ka?
Jedan učenik podiže ruku, 
a učiteljica ga pita:
-Šta ti nije jasno?
On će:
-Pa, nije mi jasno što po 
glavi?

Predavanje
Policajac zaustavlja pijan-
ca i pita ga:
-Kuda ste krenuli u ovo 
doba noći?
-Na predavanje, odgovara 
pijanac.
-Daj, pa ko sada drži pre-
davanje, upita policajac.
-Moja žena, brzo odgovori 
pijanac.

RAZONODA
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15 Jahre unseres Magazins: 
Eine Reise voller Erfolge 

WORT DES HERAUSGEBERS 

Liebe Leserinnen und Leser,

mit großer Freude und Stolz schreibe ich als Chefredakteur und Herausgeber dieses Vorwort 
anlässlich des 15. Jubiläums unseres geschätzten Magazins und der Veröffentlichung der 
150. Ausgabe. Die Reise, die wir vor anderthalb Jahrzehnten begonnen haben, war voller Her-
ausforderungen und Erfolge, und wir haben es dank Ihrer Unterstützung geschafft.

In der heutigen Zeit ist es schwer, über viele Jahre auf dem Markt erfolgreich zu sein. Den-
noch konnten wir in all diesen Jahren bestehen bleiben und Ihr Vertrauen gewinnen. Jede 
unserer 150 Ausgaben war gefüllt mit Wissen, Innovationen, Kreativität und Leidenschaft, 
und wir haben immer unser Bestes gegeben, um Ihnen qualitativ hochwertige und spannende 
Inhalte zu bieten.

Wir sind uns bewusst, dass Worte heute einen starken Einfluss auf die Gesellschaft haben, 
und in Österreich, einem Land mit zahlreichen sozialen Gruppen, sah sich unser Magazin 
ständig den Herausforderungen der Kategorisierung, des Nationalismus und der Instrumen-
talisierung gegenüber. Dies haben wir stets kompromisslos vermieden und abgelehnt. Unse-
re Mission war immer klar: sich Themen rund um Österreich zu widmen und die Integration 
zu fördern. Ich denke, dass uns dies gelungen ist, und darauf bin ich stolz.

Während wir auf die letzten 15 Jahre zurückblicken, freuen wir uns voller Spannung und Opti-
mismus auf die Zukunft. Wir versprechen, unsere Mission des Informierens, Inspirierens und 
Unterhaltens fortzusetzen, hohe Standards und Innovation anzustreben. Wir danken Ihnen 
dafür, Teil unserer Geschichte zu sein, und freuen uns auf viele kommende Ausgaben.

Dejan Sudar

Dejan SUDAR, 
Herausgeber 
und Chefredakteur
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 46 Rechtliches
Erfahren Sie mehr über rechtliche Richtlinien und Tipps beim Fahrzeugkauf.

 47 Finanzen
Wir haben die wichtigsten Informationen zu den Steueränderungen, die mit dem 
Jahr 2024 eingetreten sind, zusammengefasst.

 48 Politik: Martin Polaschek
                           Wir haben mit dem Bildungsminister über Herausforderungen im Bildungsbereich, 

neue Maßnahmen des Ministeriums und zukünftige Pläne gesprochen.

 50 Reportage: Die Armen finanzieren die Sparmaßnahmen 
im Gesundheitssystem                            
Im Gespräch mit Zdravka Subić und Valentina Boccardo haben wir erfahren, wie das 
österreichische Gesundheitssystem durch Sparmaßnahmen die Patienten daran ge-
hindert hat, eine angemessene Behandlung zu erhalten.

          54   Cover: 15 Jahre und 150 Ausgabe des KOSMO Magazins
                           KOSMO feiert sein 15-jähriges Bestehen. Zu diesem Anlass haben wir für Sie einige 

der bedeutendsten Momente hervorgehoben, die unsere Arbeit geprägt haben. 
Außerdem haben wir auch mit Freunden unseres Magazins gesprochen.

INHALTSVERZEICHNIS 
02/2024 | Ausgabe Nr. 150
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UMFRAGE

Angesichts kontinuierlicher Preiserhöhungen stellt sich die 
Frage nach der Realität der Sparfähigkeit. Wie viel kann man 
unter den aktuellen Bedingungen tatsächlich sparen, und wie 
viel sind die österreichischen Bürger bereit einzusparen?

Wieviel sparen Sie durschnittlich 
im Monat?

Doris MoshammerDoris Moshammer
Wurde das Wort 
eigentlich schon 
aus dem Duden 
gestrichen?

Christian Kienberger
Christian Kienberger400 Euro fix pro Monat, hin und wieder  etwas mehr.

Margit Letj Letonja
Margit Letj LetonjaSparen?

Was ist das?Ein neues Fremdwort?

Werner FenzWerner Fenz

Dank der schlechtesten
 

Regierung aller Zeiten 

können sich 80% der 

österreichischen 

Bevölkerung das 

normale Leben nicht 

mehr leisten, und Sie 

sprechen vom Sparen.

Uschi NairaUschi Naira
Das muss wohl ein 

Scherz sein. Ich bin 

schon froh, wenn ich 

den Monat überstehe.
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BlitzBlank ist neu-
zertifizierter Leitbetrieb
„Hygienische Sauberkeit 
und Nachhaltigkeit sind 
kein Widerspruch. Das be-
weist unser neuer Leitbe-
trieb BLITZBLANK indem er 
neue ökologische Maßstä-
be setzt und als Vorreiter in 
seiner Branche CO2 neutral 
ist. Wir gratulieren herzlich 
zur Zertifizierung als öster-
reichischer Leitbetrieb”, so 
Monica Rintersbacher, Ge-
schäftsführerin Leitbetriebe 
Austria, bei der Übergabe 
der Urkunde in Wien.
 
Nachhaltige Hygiene
BLITZBLANK bietet eine 
breite Palette an Dienstleis-
tungen: Unterhalts-, Son-
derreinigung, Technische 
Reinigung, Hausbetreu-
ungsservice, Gartenpflege 
und Winterdienst. Bei der 
Reinigung stehen Hygie-
ne und Nachhaltigkeit im 
Mittelpunkt. „BLITZBLANK 
lebt Verantwortung! Wir ha-
ben nachhaltige Ziele und 
Grundsätze zu einem zent-
ralen Thema unserer Unter-
nehmensstrategie gemacht 
und möchten weiterhin mit 
gutem Beispiel voran gehen. 

Wir verzichten auf Plastik-
sackerln, unsere Unifor-
men sind mit dem Fair Tra-
de Siegel versehen, unser 
Fuhrpark setzt auf erneuer-
bare Energien und wir über-
legen bei jedem Schritt, 
was dieser für einen öko-
logischen Fußabdruck be-
deutet. Daher fühlen wir 
uns geehrt, dass unsere 
Bestrebungen nun durch 
die Zertifizierung der Leit-
betriebe Austria honoriert 
werden,” freut sich Mario 
Reichel, Geschäftsführer 
BLITZBLANK.
 
Soziale Verantwortung
Neben Umweltschutz über-
nimmt das Unternehmen 
zudem soziale Verantwor-
tung gegenüber der gesam-
ten BLITZBLANK-Familie 
und für die Gesellschaft. 
Beispielsweise unterstützt 
der Leitbetrieb die Caritas 
bei der Implementierung 
von Reinigungsprojekten. 
Zudem legt das in dritter 
Generation geführte Fami-
lienunternehmen großen 
Wert auf ein gutes Mitei-
nander im Betrieb. Viele 

Mitarbeitende arbeiten in 
den Teams beispielsweise 
generationenübergreifend. 
Auch die Gleichstellung 
der Frauen und Männer 
im Unternehmen ist eine 
Selbstverständlichkeit . 
„Nicht zuletzt sind die Mit-
arbeitenden unseres Reini-
gungsunternehmen unser 
höchstes Gut. Als solches 
gilt Ihnen unser täglicher 
Dank und unser größter 
Respekt für Ihre geleistete 
Arbeit!” führt Mario Reichel 
weiter aus. 
„Wir sind seit Jahren auf 
Expansionskurs und su-
chen immer engagierte 

und motivierte Mitarbei-
ter:innen, die bei uns Auf-
stiegschancen und faire 
Bezahlung genießen! Ini-
tiativbewerbungen sind bei 
uns immer willkommen!”
 
BLITZBLANK ist seit 89 
Jahren ein bundesweit 
agierendes Familienunter-
nehmen mit Mitarbeiten-
den aus 54 Nationen, dem 
klaren Leitbild von Chan-
cengleichheit und einem 
fairen und familiären Mit-
einander.
 
Bewerben Sie sich jetzt: 
www.blitzblank.at/jobs/

Zertifikatsverleihung der Österreichischen Leitbetriebe für 
BLITZBLANK im Palais Liechtenstein in 1090 Wien.

Mario Reichel (GF BLITZBLANK) und Monica Rin-
tersbacher (GF Leitbetriebe Austria)

ENTGELTLICHE EINSCHALTUNG
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Wichtige Tipps für den 
Fahrzeugkauf:

N eben der Überprüfung 
des Eigentums und 
der Garantieansprü-

che ist es wichtig, auch andere 
Aspekte zu berücksichtigen.
„Vertrauen ist gut, Kontrolle ist 
besser!” Dies gilt insbesondere 
beim Autokauf, wo es wichtig 
ist sicherzustellen, dass das 
Fahrzeug tatsächlich vom Eigen-
tümer oder einer autorisierten 
Verkaufsperson erworben wird.

Beim Autokauf ist die sorgfältige 
Prüfung des Kaufvertrags wich-
tig. Besondere Aufmerksamkeit 
sollte den Klauseln zur Haftung 
für versteckte Mängel und Ver-
tragsauflösung gewidmet wer-
den. Käufer müssen sich der 
Vertragsbedingungen bewusst 
sein. Es wird auch empfohlen, 
die Fahrzeughistorie zu überprü-
fen, einschließlich Vorbesitzer, 
Serviceverlauf und Unfallhis-
torie. Dies hilft bei der Beurtei-
lung des Fahrzeugzustands und 
möglicher zukünftiger Kosten.

Die Fahrzeugregistrierung und die 
erforderlichen Dokumente sind 
ebenfalls wichtig. Käufer sollten 
sicherstellen, dass alle Dokumen-
te aktuell und gesetzeskonform 
sind, um Registrierungsprobleme 
zu vermeiden. In Bezug auf recht-
liche Fragen ist es wichtig, dass 
Käufer ihre Rechte und Pflichten 
kennen und den Kauf gut infor-
miert und vorsichtig angehen. 
Die Beratung eines Rechtsex-
perten kann dabei hilfreich sein.

Kontakt: 
Mag. Haris Džidić 

  Tel.: +43 1 600 27 71 – 50
   0670 550 75 73
   hd@gl-recht.at

RECHTLICHES

Der Kauf eines Kraftfahrzeugs in Österreich hat seine Besonderhei-
ten. Wir haben wichtige Punkte hervorgehoben, auf die Sie beim Er-
werb eines neuen oder gebrauchten Autos achten sollten.

Der Verkäufer haftet für Mängel bei 
Fahrzeugübergabe.

handen war. Beim Auto-
kauf von Privaten, beträgt 
die Frist sechs Monate.

Käuferrechte
Die Gewährleistungsansprü-
che des Käufers beinhalten 
Verbesserung oder Aus-
tausch, wobei der Käufer 
wählen kann. Bei Scheitern 
dieser Maßnahmen besteht 
das Recht auf Preisminde-
rung oder Vertragsrücktritt 
bei wesentlichen Mängeln. 
Bei Kauf von einem Unter-
nehmer beträgt die Frist 
für Gewährleistungsan-
sprüche zwei Jahre plus 
drei Monate, bei Privatkauf 
zwei Jahre ab Übergabe.

Fahrzeugtests
Es wird dringend emp-
fohlen, vor dem Autokauf 
einen Test beim ÖAMTC 
oder beim ARBÖ durchfüh-
ren zu lassen. Wenn sich 
der Verkäufer weigert, sein 
Fahrzeug diesem Test zu 
unterziehen, sollten berech-
tigte Bedenken bestehen, 
ob der Kauf dieses Fahr-
zeugs überhaupt in Betracht 
gezogen werden sollte.

Um Gewissheit darü-
ber zu haben, dass 
der Verkäufer tat-

sächlich der Eigentümer 
des Fahrzeugs ist, ist es 
ratsam, nach dem Auto-Ty-
penschein zu fragen und 
sich nicht ausschließlich 
auf die in der Zulassungs-
bescheinigung enthaltenen 
Informationen zu verlassen. 
Da die in der Zulassungsbe-
scheinigung eingetragene 
Person nicht zwangsläufig 
der Eigentümer des Fahr-
zeugs sein muss, ist be-
sondere Vorsicht geboten.

Gewährleistung beim 
Autokauf von einem 
Unternehmer
Wenn der Verkäufer ein 
Unternehmer ist (z.B. Regel-

mäßiger Verkauf von Autos), 
kann das Gewährleistungs-
recht nicht ausgeschlossen 
werden. Bei Gebrauchtwa-
gen kann es lediglich auf 

ein Jahr verkürzt werden. 
Der Ausschluss des Ge-
w ä h r l e i s t u n g s r e c h t s 
unter Privaten ist mög-
lich und sollte daher im 
Kaufvertrag besonders 
beachtet werden, um im 
Falle von auftretenden 
Mängeln nicht selbst die 
Kosten tragen zu müssen.

Haftung für Mängel
Für den Käufer ist es wich-
tig zu wissen, dass der Ver-
käufer unabhängig von sei-
nem Verschulden gemäß 
dem Gewährleistungs-
recht für Mängel einzuste-
hen hat, die bereits bei der 
Übergabe des Fahrzeugs 
vorhanden waren. Wenn in-
nerhalb eines Jahres nach 
Übergabe der körperlichen 

Sache, wie beispielsweise 
des Fahrzeuges, Mängel 
auftreten, wird vermutet, 
dass der Mangel bereits 
bei der Übergabe vor-

AUTOKAUF:

Worauf sollte man beim Kauf 
eines Fahrzeugs achten?

KOMMENTAR
Mag. Haris Džidić, 
Jurist
G&L Rechts- 
anwälte
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Neue Ertragssteuer-
sätze 2024 
Natürliche Personen:
Im Jahr 2024 erhöhen sich die 
Einkommensteuertarife im Rah-
men der Abschaffung der kalten 
Progression um 6,6 bis 9,6 Pro-
zent. Für das Jahr 2024 gelten 
die folgenden Regeln:

• Für die ersten 12.816,00 beträgt 
die Steuer 0 Prozent.

• Für Einkommensteile über 
12.816 bis 20.818 Euro  beträgt  
die Steuer 20 Prozent.

• Für Einkommensteile über 
20.818 bis 34.513 Euro  beträgt 
die Steuer 30 Prozent.

• Für Einkommensteile über 
34.513 bis 66.612 Euro  beträgt 
die Steuer 40 Prozent.

• Für Einkommensteile über 
66.612 bis 99.266 Euro  beträgt 
die Steuer 48 Prozent

• Für Einkommensteile über 
99.266 bis 1.000.000 Euro  be-
trägt die Steuer Prozent.

• Und für Einkommensteile über 
1.000.000 Euro  beträgt  die 
Steuer 55 Prozent.

Juristische Personen:
Ab dem Kalenderjahr 2024 wird 
eine weitere Senkung auf 23 Pro-
zent vorgenommen.  Diese Sen-
kung gilt für alle unbeschränkt 
und beschränkt steuerpflichti-
gen Körperschaften, sowie für 
die Zwischenkörperschaftsteuer 
für die Privatstiftungen. Bei ab-
weichendem Wirtschaftsjahr gilt 
für Einkommensteile aus frühe-
ren Jahren weiterhin der „alte” 
KÖStSatz.  Seit dem 1.1.2024 
erfolgte ebenfalls eine dauerhaf-
te Senkung der Mindest-KÖSt bei 
GmbHs von 1.750 auf 500 Euro. 

Kontakt: 
Team23 Steuerberatung
Dresdner Straße 47
Tel.: 01 908 70 80
hello@team23.wien
www.team23tax.at

KOMMENTAR
Mag. Edin 
Salihodžić, CEO
Steuerberater
Team23

KOSMO hat für Sie die wichtigsten Informationen zu den steuer-
lichen Änderungen im Jahr 2024 zusammengestellt. Diese sind 
für Unternehmen jeder Größe relevant.

Der Gewinnfreibetrag für Selbstän-
dige ist auf 33.000 Euro angehoben.

Steuerliche  
Begünstigungen
Der steuerfreie Zuschlag 
für die ersten zehn Über-
stunden im Monat wird auf 
120 Euro erhöht. Bis Ende 
2025 können für die ers-
ten 18 Überstunden bis zu 
200 Euro steuerfrei ausbe-
zahlt werden. Zuschläge für 
Schmutz-, Erschwernis- und 
Gefahrenzulagen sowie für 
Sonntags-, Feiertags- und 
Nachtarbeit werden auf 400  
Euro angehoben.

Steuerneutrale Betriebs-
gebäude-Entnahme
Seit dem 1. Juli 2023 kann 
die Herausnahme von unge-
nutzten Betriebsgebäuden 
aus dem Betriebsvermögen 
steuerlich neutral zu Buch-
werten durchgeführt wer-
den. Die Hauptwohnsitzbe-
freiung bei Betriebsaufgabe 
wurde abgeschafft. Zusätz-
lich gibt es Vorteile wie den 
Nullsteuersatz für Photo-
voltaikanlagen, reduzierte 
Elektrizitäts- und Erdgasab-
gaben sowie Start-up-Förde-
rungen. Mehr Informationen:  
www.wko.at.

Stufenweise Sen-
kung der Körper-
schaftsteuer

Die Ökosoziale Steuerreform 
hat eine etappenweise Sen-
kung des Körperschaftsteu-
ersatzes von 25 auf 23 Pro-
zent gebracht. Bereits 2023 
erfolgte eine Senkung auf 24 
Prozent, und ab dem 1. Ja-
nuar 2024 ist der Satz auf 23 
Prozent gesenkt worden.

Bekämpfung der kalten 
Progression
Ab 2023 sind die Einkom-
mensteuerstufen auto-
matisch an die Inflation 

angepasst, um die schlei-
chende Höherbesteue-
rung durch die Teuerung 
zu bekämpfen. Dies führt 
zur Rückgabe der höheren 
Steuereinnahmen, an die 
Erwerbstätigen die durch 
das inflationsbedingte 
Aufrücken in höhere Tarif-
stufen entstehen.

Erhöhung des  
Gewinnfreibetrags
Der Gewinnfreibetrag für 
Selbständige ist ab 2024 
auf 33.000 Euro angeho-
ben, nachdem er bereits 
2023 von 13 auf 15 Prozent 
für die ersten 30.000 Euro 
erhöht wurde. Diese Maß-
nahme stärkt das Eigen-
kapital und unterstützt 
insbesondere Einzelunter-
nehmer und Personenge-
sellschaften.

Mitarbeiterprämie
Die neue Mitarbeiterprämie, 
eine Fortsetzung der Teue-

rungsprämie der Jahre 
2022 und 2023, ermöglicht 
es, den Beschäftigten zu-
sätzliche Zahlungen bis 
zu 3.000 Euro steuer- und 
abgabenfrei zu gewähren. 
Die Prämie für 2024 muss 
aufgrund von lohngestalt-
enden Maßnahmen voll-
ständig gebunden werden.

FINANZEN

STEUERLICHE ÄNDERUNGEN 2024:

Alles was Unternehmen und 
Privatpersonen wissen müssen
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Darüber hinaus wird in der 
Lehrerausbildung zunehmend 
Wert auf die Qualifikation in 
Deutsch als Zweitsprache 
gelegt, um auf die speziellen 
Bedürfnisse dieser Schüler-
gruppe besser eingehen zu 
können.

Ist der Einsatz von 
Freizeitpädagogen als 
„Assistenzpädagogen” eine 
nachhaltige Lösung für den 
Lehrermangel in Österreich, 
oder beeinträchtigt dies die 
Kompetenz der Betreuer im 
Umgang mit Kindern?
Österreich hinkt bei multifunk-
tionalen Teams hinterher und 
muss dringend aufholen. In 
Europa haben Schulen neben 
Lehrern und Verwaltungsper-
sonal auch multifunktionale 
Teams mit unterschiedlichen 
Kompetenzen, wie Freizeit-
pädagogen und Logopäden. 
Ein reines Lehrersystem ist 
veraltet. Österreich muss 
hier nachbessern, was auch 
von verschiedenen Stellen 
bestätigt wurde. Wir wollen 
Vielfalt in Schulen bringen, 

KOSMO: Was ist Ihre Ant-
wort auf die neueste Kritik 
und welche Maßnahmen 
ergreifen Sie, um die Sprach-
förderungsprogramme in 
Kindergärten und Grundschu-
len effektiver zu gestalten? 
Martin Polaschek: Angesichts 
einer wachsenden Anzahl von 
Schülern ohne ausreichende 
Deutschkenntnisse im Schul-
system haben wir gezielt 
spezielle Deutsch-Förder-
klassen eingeführt. Diese 
Maßnahme ist entscheidend, 
da der Spracherwerb nicht 
einfach nebenbei im regulä-
ren Schulalltag stattfinden 
kann. Für den Erfolg dieser 
Klassen ist es unerlässlich, 
dass Lehrkräfte vorhanden 
sind, die sich voll und ganz 
auf das Lehren der deutschen 
Sprache konzentrieren. Diese 
Intensivierung des Deutsch-
unterrichts hilft den Schülern 
nicht nur, dem Unterricht bes-
ser zu folgen, sondern auch, 
sich außerhalb der Schule in 
der deutschen Sprachumge-
bung zurechtzufinden und 
effektiv zu kommunizieren. 

was nichts mit Lehrerman-
gel zu tun hat, sondern mit 
dem Bedarf an vielfältigen 
Kompetenzen. Für eine 
echte Ganztagsschule brau-
chen wir ein anderes System. 
Derzeit endet der Unterricht 
Mittags und wird Nachmit-
tags von Freizeitpädagogen 
übernommen. Deshalb ist 
es eine Regelung, die zum 
einen zum Wohl der Kinder 
und Jugendlichen gemacht 
wird, um wirklich eine Ganz-
tagsschule zu machen, 

auch für die Eltern wichtig, 
weil es bedeutet, dass die 
Eltern auch wissen, dass 
ihre Kinder den ganzen 
Tag gut betreut werden. 
Diese sollten jedoch Teil 
der Schulgemeinschaft 
sein und aktiv mitarbeiten. 
Das fördert die Qualität 
und sorgt für eine bessere 
Betreuung der Kinder.

Haben öffentliche Schul-
standorte ein Imageproblem 
da immer mehr Eltern ihre 
Kinder im Privatschulen 
einschreiben? 
Nein, es gibt keinen sig-
nifikanten Anstieg bei 
Privatschulen.  Zudem 
haben Privatschulen eine 
begrenzte Kapazität an Plät-
zen. In den letzten 10 bis 15 
Jahren stieg der Anteil der 
Privatschulen nur um etwa 
ein halbes Prozent, aktuell 
liegen wir bei etwa 8 Pro-

zent. Es gab in den letzten 
Jahren keinen nennenswer-
ten Anstieg. Im Gegenteil, 
die Nachfrage nach öffent-
lichen Schulen wächst. 
Ein starker Bedarf besteht 
allerdings bei der Gründung 
internationaler Schulen, in 
denen Englisch und Franzö-
sisch in der Sekundarstufe 
gelehrt werden. Fo
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Autorin:  Milica Vuković

„Ein reines Lehrersystem ist veraltet.  
Wir wollen Vielfalt in Schulen bringen.”

Lehrermangel: „Österreich    
   muss hier nachbessern”

INTERVIEW. Wir haben mit dem 
Bildungsminister Martin Polaschek 
(ÖVP) über die Herausforderungen im 
Bildungsbereich, neue Maßnahmen 
des Ministeriums sowie zukünftige 
Pläne gesprochen.
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Lesekompetenz und -freude 
gestartet, einschließlich 
Lesebotschaftern und Wett-
bewerben. Wir haben auch die 
Deutschförderklassen ausge-
weitet, um Sprachkenntnisse 
zu verbessern, und das Gesetz 
angepasst, sodass Kinder, die 
noch Deutsch lernen müs-
sen, weiterhin Förderklassen 
besuchen können. Zudem 
setzen wir Maßnahmen, um 
Eltern stärker einzubeziehen, 
besonders aus bildungsfernen 
Schichten. Dazu gehört auch 
ein Video-Dolmetschsystem, 
das die Kommunikation zwi-
schen Lehrkräften und nicht 
deutschsprachigen Eltern 
erleichtert.

Vor 20 Jahren hatte das 
Maturazeugnis in Öster-
reich einen viel höheren 
Stellenwert. Hat Österreich 
ein Problem mit dem Image 
der Matura?
Die Matura hat ein gutes 
Image, und es war mir wich-
tig, nach der Pandemie zum 
alten Regelwerk zurückzukeh-
ren, um die Qualität zu sichern 
und den Wert der Matura zu 
betonen. Einige Erleichterun-

gen, wie die Einreichung der 
Jahresnote, bleiben bestehen. 
Der Trend zeigt, dass quali-
fizierte Berufe zunehmen 
und oft ein akademischer 
Abschluss erforderlich ist. 
Dennoch sehen wir, dass 

Wie plant das Bildungsminis-
terium, die Unterrichtsqualität 
und die Lehrerunterstützung 
in Österreich zu verbessern, 
basierend auf den Ergebnis-
sen der PISA-Studie?
Wir nehmen die PISA-Ergeb-
nisse sehr ernst und erkennen, 
dass wir noch mehr für die 
Chancengleichheit tun müs-
sen. Viele Schülerinnen und 

Schüler haben Probleme, 
Aufgaben zu verstehen, 
besonders in Mathema-
tik, oft wegen mangelnder 
Sprach- und Lesekompetenz. 
Deshalb haben wir Ini-
tiativen zur Förderung der 

man mit der Matura gut ins 
Berufsleben einsteigen kann. 
Dies zeigt sich daran, dass 
die Zahl der Studienanfänger 
zurückgegangen ist, da viele 
Absolventen, besonders von 
berufsbildenden höheren 
Schulen, direkt Arbeit finden.

Wie steht das österreichi-
sche Bildungsministerium 
zur Frühsexualisierung von 
Kindern in Bildungseinrich-
tungen? Gibt es Überlegungen, 
entsprechende Lehrbücher 
im österreichischen Bil-
dungssystem einzuführen 
oder zu verbieten?
In Österreich gibt es mehrere 
Erlässe des Ministeriums 
zur Sexualerziehung und 
-pädagogik. Die Lehrpläne 
für Volksschulen und Sekun-
darstufen regeln, dass 
diese Themen altersgerecht 
behandelt werden sol-
len. Die Entscheidung, wie 
Inhalte vermittelt werden, 
liegt bei den Lehrkräften. 
Schulbücher werden von 
einer breit aufgestellten 
Kommission geprüft. Diese 
kontrolliert, ob die Inhalte 
und die Vermittlungsart für 

die jeweilige Altersgruppe 
angemessen sind. Die 
Kommission besteht aus 
Expertinnen und Experten 
verschiedener Bereiche. In 
Österreich funktioniert diese 
Vorgehensweise gut.

Ist die Erhöhung der Medi-
zinstudienplätze eine 
effektive Lösung gegen den 
Ärztemangel, und welche 
Maßnahmen können gegen 
die Abwanderung ins Aus-
land ergriffen werden?
Österreich hat genügend 
Medizinstudierende und 
Absolventen, mehr als 
Deutschland oder die 
Schweiz. Eine massive Erhö-
hung der Studierendenzahl 
würde die Studienqualität und 
Betreuungsmöglichkeiten 
verringern. Wichtig ist, dass 
Absolventen im Land bleiben 
und gute Arbeitsbedingungen 
sowie Ausbildungsplätze im 
Gesundheitssystem finden. 
In Wien fehlen Ausbildungs-
plätze in Krankenhäusern, 
was eine Herausforderung 
darstellt. Bezüglich der Quote 
ausländischer Studierender, 
die durch Verhandlungen 
mit der Europäischen Kom-
mission festgelegt wurde, 
sind wir in Kontakt mit der 
Kommission, um eine mögli-
che Erhöhung zu diskutieren. 
Wir haben bereits reagiert 
und im Universitätsgesetz 
die Möglichkeit geschaffen, 
zusätzliche Studienplätze 
speziell für österreichische 
Studierende zu reservie-
ren. Dieses Jahr stehen 85 
speziell gewidmete Plätze 
Studierenden zur Verfügung, 
die sich nach Studienab-
schluss dazu verpflichten, 
in bestimmten Berufen, wie 
beispielsweise als Amtsärzte 
oder als Ärzte beim Bundes-
heer. Für eine Diskussion 
über einen möglichen weite-
ren Ausbau der Plätze bin ich 
stets bereit. 

393.234
Studierende
gab es 
2023 in  
Österreich. 

Eine massive Erhöhung der Studierendenzahl der 
Medizinstudierenden würde die Studienqualität 
und Betreuungsmöglichkeiten verringern.”
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mente der neuen Generation, 
orthopädische Behelfe und 
Diagnosemethoden für sie 
unerschwinglich und sie füh-
len sich als Bürger zweiter 
Klasse. Werfen wir zunächst 
einen Blick auf zwei schwere 
Lebensgeschichten:

Zdravka Subić: „Ich habe 
ein Bein verloren“
Mit den Folgen der Sparmaß-
nahmen im österreichischen 
Gesundheitssystem ist eine 
tapfere Dame konfrontiert, 
die einen schweren Auto-
unfall überlebt hat. Zdravka 
Subić ist 73 Jahre alt und 
Pensionistin, sie stammt aus 
Derventa (BuH) und lebt be-

W ährend der Arbeit 
an dieser Repor-
tage sprachen wir 

mit mehreren Wiener Bürgern 
unterschiedlicher Altersgrup-
pen, die unter chronischen 
Gesundheitsproblemen lei-
den und Zukunftsängste 
entwickeln, wenn sie an ihre 
medizinische Versorgung 
denken. Die Wirtschaftskrise 
und die hohe Inflation schrän-
ken die monatliche Kaufkraft 
stark ein, und davon sind Bür-
ger mit einem geringen Ein-
kommen und Pensionisten 
besonders betroffen. Denn 
die Sparmaßnahmen im Ge-
sundheitswesen machen 
viele hochwertige Medika-

reits seit 1970 in Österreich. 
In Wien brachte sie ihren 
Sohn und ihre Tochter auf die 
Welt und zog sie auf, arbeite-
te ihr Leben lang fleißig und 
lebte nicht einen Tag vom 
AMS.
„Ich habe volle 40 Jahre ge-
arbeitet. Ich hatte immer 
gute Stellen, zuerst in einem 
Krankenhaus, dann bei einer 
Versicherung, und ich habe 
immer anständig verdient. 
2010 bin ich in Pension ge-
gangen, weil ich auf ein schö-
nes und ruhiges Alter hoffte, 

REPORTAGE

Zdravka arbeitete 40 Jahre, doch bei Be-
darf ließ der Staat sie im Stich.

Österreicher erleben erste Sparmaßnahmen im Ge-
sundheitssystem: Selbstzahler-Medikamentenliste 
wächst, Überweisungen und Bewilligungen für hoch-
wertige orthopädische Hilfsmittel werden seltener.

in dem ich meine Kinder und 
Enkelkinder genießen und 
reisen könnte. So war es 
auch bis zum 23. Juni 2022, 
als ich einen schweren Auto-
unfall hatte. An diesem Tag 
war ich in der Krottenbach-
straße unweit meiner Woh-
nung, denn ich hatte einige 
Erledigungen zu machen. Ich 
kam aus der Apotheke und 
sah, dass sie Ampel für die 
Autos rot zeigte und dass die 
Wagen zum Stehen kamen. 
Ich war etwa 25 m vom Fuß-
gängerübergang entfernt, 
dachte aber, ich hätte genug 
Zeit, um zwischen den Autos 
hindurch auf die andere Stra-
ßenseite zur Bushaltestel-
le zu gelangen. Dann aber 
wurde die Ampel grün und 
die Autos kamen von bei-

Autorin: Vera Marjanović

Die Armen finanzieren 
die Sparmaßnahmen im 
Gesundheitssystem 
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te mehrfach zwischen Le-
ben und Tod. Es war schwer, 
mich an die neuen Lebens-
bedingungen zu gewöhnen. 
In einem Rehabilitations-
zentrum übte ich das Gehen 
mit einer Prothese und mit 
Krücken. Aber das ist schwer 
für mich und ich kann noch 
immer nicht lange stehen 
oder gehen. Ich erhielt eine 
mechanische Prothese, die 
kein Kniegelenk hat, und mit 
der kann ich nicht gehen, 
denn ich fühle mich instabil 
und sie vermittelt mir keine 
Sicherheit. Selbst bei klei-
nen Unebenheiten stürze ich 
bisweilen, was in meinem 
Alter sehr gefährlich sein 
kann. Außerdem ist sie hart 
und schon nach kurzer Zeit 
bekomme ich Probleme 
mit dem Rücken und kann 
auch keine Stiegen steigen. 
Eine elektronische Prothese 
(Oberschenkelprothese mit 
Kenevo-Kniegelenk) wäre 
für mich das einzig Richtige, 
aber die kostet 55.000 Euro 
und wurde mir nicht bewil-
ligt. Darum habe ich eine 
Firma gefunden, die sie mir 
leiht, was eine finanzielle Be-
lastung ist, aber dieser ortho-
pädische Gehbehelf hat mich 
viel mobiler gemacht, obwohl 
ich auch Krücken verwende”, 
betont Frau Subić und fügt 
hinzu, dass sie ihre Wohnung 
bisweilen verlassen und ihr 
Leben weiterleben muss, 
auch ohne Bein.

Zdravka Subić hat einen Roll-
stuhl bekommen, aber der 
funktioniert nicht gut genug, 
denn er ist für sie zu schwer 
zu steuern. Außerdem ist der 
Lift in ihrem Gebäude zu klein 
und zwischen ihm und dem 
Eingang liegt eine Treppe. 
Daher kann sie den Rollstuhl 
nicht verwenden, um ihre 
Wohnung, die inzwischen 
dank einiger Umbauten bar-
rierefrei ist, zu verlassen.
„Meine Kinder und ich haben 
an die Krankenversicherung 
geschrieben und gebeten, 
mir eine elektronische Pro-

den Richtungen. IIch blieb 
auf der Straßenmitte stehen, 
um auf Grün zu warten, als 
ein Betonmischer-LKW mein 
Bein erfasste und 11,5 Meter 
mitschleifte, bis Passanten 
ihn stoppten. Ich war bei Be-
wusstsein und spürte, wie 
das Rad mein Bein zermalm-
te; als es mein zweites Bein 
traf, fürchtete ich, es eben-
falls zu verlieren”, berichtet 
Zdravka unerwartet ruhig.
Unsere Gesprächspartnerin 
fügt hinzu, dass der LKW 
von hinten gekommen und 
ursprünglich fünf bis sechs 
Wagenlängen von ihr ent-
fernt gewesen war. Daher 
ist es ihr als langjähriger 
Autofahrerin noch heute un-
begreiflich, dass der Fahrer 
sie übersehen hat und nicht 
stehengeblieben oder ausge-
wichen ist.
„Meine Verletzungen waren 
schrecklich und ich schweb-

these zu bewilligen. Da wir 
keine Antwort erhielten, 
schrieben wir an den Om-
budsmann, was sich bewähr-
te, denn man schickte mich 
in eine Institution, in der ich 
diese Prothese fünf Tage 
lang verwenden durfte und 
wo Experten überprüften, wie 
ich damit gehen konnte. Sie 
schrieben mir eine positive 
Empfehlung, aber von der 
ÖGK erhielt ich erneut eine 
Ablehnung. Zum Glück er-
fuhr ich, dass ich mich auch 
an den Volksanwalt um Hilfe 
wenden konnte, was ich auch 
tat. Er nahm sich meines Fal-
les an und die Dinge liefen 
in die richtige Richtung. Ich 
versuche, eine Bewilligung 
für ein dreiwöchiges Training 
zu bekommen, damit ich mit 
nur einer Krücke gehen lerne, 
was mir das tägliche Leben 
wahrscheinlich erleichtern 
würde, denn ich hätte eine 
Hand für einfache Haus-

arbeiten frei. Anschließend 
würde ich fünf Testtage mit 
der elektronischen Prothe-
se bekommen, was von der 
Krankenversicherung bereits 
bewilligt ist. Ich hoffe wirk-
lich, dass das Ergebnis posi-
tiv sein wird und dass mein 
Spießroutenlaufen mit nur 

einem Bein endlich ein Ende 
hat”, unterstreicht unsere Ge-
sprächspartnerin mit dem ihr 
eigenen Optimismus.

Appell
Zdravka hat mithilfe ihrer 
Tochter und ihres Sohnes 
versucht, von der Versiche-
rung des Inhabers des betei-
ligten LKWs eine Entschädi-
gung zu erhalten, aber ohne 
Erfolg.
„Wir wollten das alles außer-
gerichtlich regeln. Jetzt sind 

wir vor Gericht und warten 
auf das Ergebnis. Wenn je-
mand von den Lesern sich 
an meine Geschichte erin-
nert, d.h. wenn er am 23. Juni 
2022 gegen 12.15 Uhr am 
Unfallort war, möge er sich 
bitte bei mir melden”, appel-
liert Frau Subić.

Ich erhielt eine mechanische 
Prothese, mit der ich nicht ge-
hen kann, denn ich fühle mich 

instabil”, so Zdravka.
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Die ÖGK
lehnte 
Zdravkas 
elektronische 
Prothese 
ab.

Die Armen finanzieren 
die Sparmaßnahmen im 
Gesundheitssystem 
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sem Jahr im April nicht ein-
mal nach Serbien fahren, 
als meine Mutter starb. Ich 
war die ganze Zeit hier. Und 
um das Unglück komplett zu 
machen, wurde bei mir im 
Juni desselben Jahres ein 
invasives Brustkarzinom ge-
funden. Ich war in einer sehr 
schweren Situation, denn ich 
erhielt 640 Euro und bezahl-
te 600 Euro für meine Woh-
nung. Ich hätte für die Opera-
tion ins Krankenhaus gehen 
sollen, aber in Wien war we-
gen der Pandemie alles ge-
schlossen. Meine Tochter 
bestand darauf, dass ich für 
die Operation nach Serbien 
fahren sollte, was ich auch 
getan habe. In einer Privatkli-
nik wurden mir beide Brüste 
entfernt und meine Tochter 

Valentina Boccardo: „Ich 
bin wegen meiner Pensi-
on vor Gericht gegangen”
Der Fall von Valentina Boc-
cardo (66), die halb italieni-
scher und halb serbischer 
Herkunft ist, ist sehr speziell 
und für sie sehr bedrohlich, 
denn er gefährdet schon all-
zu lange ihre Existenz. Va-
lentina ist Krankenschwester 
von Beruf und hatte sich vor 
15 Jahren entschieden, von 
Kruševac nach Wien zu zie-
hen.
„Als italienischer Staatsbür-
ger gab es keine administra-
tiven Hürden für meinen Auf-
enthalt und Arbeitserlaubnis 
in Österreich. Wegen meines 
Alters verzichtete ich auf die 
Nostrifikation meines Dip-
loms und arbeitete in der 
Gastronomie. Mit 60 Jahren 
erfüllte ich die Bedingungen 
für die Altersrente, wobei 
meine Arbeitsjahre in Ser-
bien und Wien angerechnet 
wurden, und alles schien in 
Ordnung. Die Pension aus 
Serbien betrug 80 und die 
aus Österreich 68 Euro, aber 
mit der Aufstockung erhielt 
ich einige Monate lang 840 
und anschließend 700 Euro. 
Anderthalb Jahre später be-
kam ich nur noch 640 Euro. 
Ich betone noch einmal, dass 
ich wöchentlich zehn Stun-
den gearbeitet hatte, natür-
lich mit Anmeldung, denn ich 
wollte nichts schwarz und 
am Gesetz vorbei machen. 
Ich bekam auch einen Miet-
zuschuss von etwa einhun-
dert Euro”, berichtet Valenti-
na über ihre Finanzen.

Aber ihr Leben wurde zum 
Horrorfilm, als sie im ver-
gangenen Jahr einen Brief 
von der Pensionsversiche-
rungsanstalt erhielt, in dem 
stand, dass sie 25.000 Euro 
zurückzahlen sollte.
„Stellen Sie sich vor, die zu-
ständigen Beamten mein-
ten, dass ich seit 2020 
außerhalb Österreichs ge-
lebt hätte. Dabei konnte 
ich wegen Corona in die-

zahlte für alles. Sofort nach 
der Entlassung aus dem 
Krankenhaus kehrte ich nach 
Wien zurück und hielt mich 
die ganze Zeit unter dersel-
ben Adresse auf”, so Frau 
Boccardo über ihr Drama.

Weitere Probleme
„Im Sommer 2021 verlor ich 
meine Wohnung, da ich sie 
nicht mehr bezahlen konnte, 
und im September erhielt ich 
die letzte Pension in Höhe 
von 75 Euro. Trotz mona-
telanger Bitten, den vollen 
Betrag wieder zu erhalten, 
passierte nichts. Ich konnte 
keine günstige Wohnung fin-
den und hatte keinen gemel-
deten Wohnsitz. Ohne genug 
Geld für die Miete verlor ich 
auch die nächste Wohnung. 

Monatelang war ich auf die 
Hilfe von Freunden und mei-
ne Tochter in München ange-
wiesen, um nicht vor Hunger 
umzukommen”. Valentina 
glaubte dennoch an eine po-
sitive Lösung für ihr Dilem-
ma. Aber die Probleme en-
deten nicht, sondern wurden 
noch größer, denn von Juli 
bis September 2023 wurde 
auch die Summe von 75 Euro 
gemeinsam mit der Kranken-
versicherung eingestellt.
„Die Pensionsversicherung 
schickte mir einen Brief an 
meine Adresse in Serbien, 
den ich natürlich nicht be-
kam, denn ich war die ganze 
Zeit in Wien. Als ich dort an-
rief und um eine Erklärung 
bat, forderte man mich auf, 
vorbeizukommen und nach-
zuweisen, dass ich am Le-
ben sei. Vielleicht dachten 
sie, weil ich ja eine Krebs-
OP gehabt hatte, ich sei ge-
storben. Als sie mich sahen, 
zahlten sie mir mein Geld 
aus und, was noch wichtiger 
ist, aktivierten meine Kran-
kenversicherung, sodass ich 
jedenfalls die wichtigsten 
Medikamente bekommen 
kann. Ich bekomme ständig 
eine Chemotherapie und 
habe auch Herzprobleme, 
sodass ich schnell ermüde. 
Natürlich habe ich kein Geld 
für Nahrungsergänzungs-
mittel und Präparate, die mir 
wenigstens ein bisschen 
helfen würden. Zum Glück 
bin ich auf Anraten eines 
Freundes zur Arbeiterkam-
mer gegangen, die mir jetzt 
hilft, für meine Rechte zu 
kämpfen. Ich habe alle mei-
ne Papiere dorthin gebracht 
und in meinem Pass sieht 
man, dass ich in den letzten 
drei Jahren nicht mehr als 
drei Monate aus Österreich 
abwesend war. Jetzt warte 
ich auf einen Termin beim 
Gericht und glaube wirk-
lich, dass alles in Ordnung 
kommt und dass mein Sta-
tus endlich geregelt wird”, 
verbirgt Frau Boccardo ihren 
Optimismus nicht.
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2023 erhielt Valentina einen Brief von der Pensionversiche-
rung, in dem sie aufgefordert wurde, 25.000 Euro zurückzu-
zahlen, da die Behörden fälschlicherweise dachten, sie sei 
seit 2020 nicht mehr in Österreich gewesen.

Die Arbeiterkammer verzeichnet 
zunehmend Beschwerden
Die Arbeiterkammer (AK) Wien zeigt Besorg-
nis über zahlreiche Probleme im Zusammen-
hang mit der Österreichischen Gesundheits-
kasse (ÖGK). Wolfgang Panhölzl, Leiter der 
Sozialversicherungsabteilung der AK Wien, 
erklärte gegenüber dem „Standard”, dass mo-
natlich rund 2.000 Anrufe, 500 E-Mails und 
150 persönliche Beratungsgespräche bei der 
Sozialversicherungsberatung eingehen. Darü-
ber hinaus gibt es derzeit etwa 1.100 laufende 
Gerichtsfälle.



 KOSMO | 53

Garantie gäbe, dass ich 
die erhalten würde. Der 
Doktor behauptet, dass es 
sich dabei um ein Medika-
ment gleicher Zusammen-
setzung handelt, aber ich 
bin davon nicht überzeugt, 
denn ich weiß, dass der 
Preisunterschied groß ist.”

Martina (38): „Ich habe 
drei Kinder, von denen das 
kleinste zwei Jahre alt und 
von sehr zarter Gesund-

Es wird immer schwerer...
Bei unseren weiteren Re-
cherchen fragten wir Men-
schen unserer Herkunft, 
mit welchen Problemen 
sie im Gesundheitssystem 
konfrontiert sind. Leider 
trauen sie sich nicht, of-
fen mit einer Zeitschrift 
zu sprechen, da sie Kon-
sequenzen fürchten. Den-
noch haben wir einige ihrer 
Aussagen anonym aufge-
nommen.

Aida (68): „Ich bin seit 
Jahrzehnten Diabetikerin 
und halte die Krankheit mit 
Tabletten unter Kontrol-
le. Leider teilte mir mein 
Hausarzt eines Tages mit, 
dass er mir ein Medika-
ment aus der Gruppe der 
Generika verschreiben 
müsse, da er für das, das 
ich seit Jahren einnehme, 
jeden Monat eine Bewilli-
gung von der Krankenver-
sicherung (ÖGK) einholen 
müsse und es leider keine 

heit ist. Ich frage mich, 
ob irgendjemand in die-
sem Land weiß, wie teuer 
Behandlungen für Kinder 
sind?! Neben einer streng 
geregelten Diät gibt es 
auch die Säfte gegen Hus-
ten und alle seine Begleit-
probleme nicht auf Rezept 
und dasselbe gilt für die 
Cremes und Salben für sei-
ne problematische Haut. 
Außerdem bin ich gezwun-
gen, mit ihm zu einem pri-

vaten Kinderarzt zu gehen, 
denn in einer Kassenpra-
xis ist es fast unmöglich, 
einen Termin zu bekom-
men. Der Arzt stellt mir 
eine Rechnung aus, aber 
die Summe, die ich von der 
ÖGK zurückbekomme, ist 
verschwindend gering.”

Petar (52): Aufgrund mei-
nes Diabetes Typ 2 traten 
bei mir viele Begleitprob-
leme auf, und letztes Jahr 
hatte ich aufgrund meines 
Übergewichts einen leich-
ten Schlaganfall.  Meine 
Hausärztin verschrieb mir 
‛Ozempic’, aber die ÖGK 
lehnte die Kostenüber-
nahme mehrmals ab. Ich 
kaufe es nun privat in Ser-
bien, und es hat mein Ge-
wicht deutlich reduziert 
und meine Zuckerwerte 
verbessert.  Ich fürchte 
mich bereits vor dem Tag, 
an dem ich 'Ozempic' nicht 
mehr aus Serbien bezie-
hen kann.

Ärzte und Apotheker 
schweigen
Kein einziger Arzt unserer 
Herkunft war in Wien bereit, 
öffentlich über dieses The-
ma zu sprechen. Das lässt 
sich ihnen nicht verübeln, 
denn es würde ihnen sicher 
Probleme mit der ÖGK ein-
tragen, die ihr offizieller 
Arbeitgeber ist.In privaten 

Gesprächen bestätigen 
sie jedoch unsere Infor-
mationen über drastische 
Sparmaßnahmen und die 
Verpflichtung zur Verschrei-
bung von Generika-Medi-
kamenten. Als wir einige 

von ihnen nach ’Ozempic’ 
fragten, das eigentlich für 
Diabetiker entwickelt wur-
de, sagte uns nur ein Arzt, 
dass er von der ÖGK die 
Anweisung erhalten habe, 
es neuen Patienten nicht 
zu verschreiben. Er fügte al-
lerdings hinzu, dass dieses 
Medikament von Personen 
missbraucht werde, die aus 
rein ästhetischen Gründen 
abnehmen wollen.

Auf eine Mauer des Schwei-
gens stießen wir auch bei 
den Apothekern, obwohl 
wir inoffiziell erfuhren, dass 
auch für sie die vermehrte 
Verschreibung von Generi-
ka aufgrund des niedrigen 
Preises geschäftsgefähr-
dend ist. Eine der Folgen 
der Wirtschaftskrise ist der 

sinkende Verkauf von Nah-
rungsergänzungsmitteln 
und anderen Präparaten, die 
man ohne ärztliches Rezept 
erhält. 

Was sind Generika?
Offiziell sind dies „Kopien“ 
älterer, bekannter und be-
währter Präparate. Nach 
Ablauf des Patentschutzes 
ist es auch anderen Pharma-
firmen erlaubt, Medikamente 
mit denselben Wirkstoffen zu 
produzieren, die dann Gene-
rika heißen. Sie entsprechen 
dem originalen Präparat hin-
sichtlich der Mengen und der 
Wirkung der Wirkstoffe, und 
normalerweise kann ein Origi-
nalmedikament ohne Proble-
me durch ein entsprechendes 
Generikum ersetzt werden. Da 
Generika keine Entwicklungs-
kosten verursachen, sind sie 
für Hersteller kostengünstiger, 
was zur Kostensenkung im 
Gesundheitssystem beiträgt.

Petar (52) wurde wegen Diabetes Typ 2 von seinem 
Arzt Ozempic verschrieben, aber er erhielt mehrmals 
eine Ablehnung von der ÖGK. 

Die ÖGK-Ärzte erhalten Anweisungen, 
Ozempic nicht zu verschreiben.

Eine der Folgen der Wirtschaftskrise ist der rückläufige 
Kauf von Nahrungsergänzungsmitteln und anderen Präpa-
raten, die nicht auf ärztliche Verschreibung erhältlich sind.
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Wir feiern ein besonderes doppeltes Jubiläum: 15 Jahre KOSMO 
Magazin und die Veröffentlichung der 150. Ausgabe. Im Verlauf 
dieser Jahre hat sich KOSMO zu einem führenden Medium ent-
wickelt, das ein breites Spektrum von Themen von Wirtschaft bis 
Kultur abdeckt. In dieser besonderen Ausgabe nehmen wir uns 
Zeit, um den Weg, den KOSMO zurückgelegt hat, zu reflektieren, 
und die entscheidenden Momente sowie Erfolge zu erkunden, die 
das Magazin geprägt haben.

15 Jahre  150 Ausgaben

   120.000 Auflagekopien

10 Ausgaben pro Jahr

   14.500 Aktuelle Geschäftspartner

18.000.000  
 gedruckte Exemplare bisher

So haben wir
 die 100. A

us-

gabe unser
es Magazins 

gefeiert.
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150. AUSGABE

        15 Jahre und            150 Ausgaben
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Durch unsere Redaktion sind viele inte-
ressante und wertvolle Menschen ge-
gangen, die einen signifikanten Beitrag 
geleistet und unser Magazin geprägt 
haben. Wir haben viele schöne Momen-
te geteilt, und obwohl es auch stressi-
ge Situationen gab, haben die schönen 
Augenblicke immer überwogen. Die 
Zusammenarbeit mit interessanten 
und wertvollen Menschen aus unserer 
Gemeinschaft in Österreich hat es uns 
ermöglicht, neue Freundschaften zu 
schließen und bestehende zu festigen.
Wir danken allen unseren Lesern für 
ihre Treue!
Für die nächsten 15 Jahre!

So haben wir
 die 100. A

us-

gabe unser
es Magazins 

gefeiert.

Weihnachtsfeier 2018.

Und so sie
ht usere  

Redaktion h
eute aus.

Wir waren auch beim Kart-

fahren dabei.

        15 Jahre und            150 Ausgaben
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150. AUSGABE

MÄRZ 2009.
Gründung des Magazins
Dejan Sudar, der Verleger und jetzt auch 
Chefredakteur des Magazins, entschied 
sich im Jahr 2009 zur Schaffung eines Me-
dienraums für unsere Gemeinschaft in Ös-
terreich, der unsere Stimme und Brücke in 
unserer neuen Heimat sein würde. Genauso 
wurde im März 2009 die erste Ausgabe des  
KOSMO-Magazins veröffentlicht.

MÄRZ 2010.
Der erste Geburtstag von 
KOSMO
wurde mit ganzen 10 Torten und in An-
wesenheit vieler Gäste gefeiert. Der 
VIP Gast des Abends war 
Željko Joksimović.

FEBRUAR 2012.
MISS KOSMO Wahl

Stephanie Đorđević wurde zur Miss KOSMO 
und gleichzeitig zur schönsten Frau unserer 

Gemeinschaft gewählt.

KOSMO im Laufe
                         der Zeit

NOVEMBER 2014.
Exklusiver Besuch
KOSMO hatte die Gelegenheit, das 
Schloss einer der größten Musikdi-
ven des Balkans, Dragana Mirković 
in Ebenfurth, zu besuchen.
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JUNI 2014.
Hochwasser auf dem Balkan
Das KOSMO-Team besuchte die am stärks-
ten von Überschwemmungen betroffenen 
Gebiete in Bosnien und Herzegowina, 
Serbien und Kroatien.

JUNI 2015.
Die Hüter Österreichs
In einer exklusiven Reportage 
begleitete KOSMO den Alltag der 
österreichischen Spezialeinheiten 
Cobra und WEGA und besuchte 
auch die alpine Polizei.

FEBRUAR 2020.
Exklusives Interview mit 
Alma Zadić
Die Justizministerin, die Österreichs 
Rechtssystem bereits seit vier Jah-
ren erfolgreich leitet, trat 2020 ihr 
Amt an und gab damals ein großes 
Interview für unser Magazin. Alma 
Zadić ist auch heute noch eine enge 
Freundin von KOSMO.

MAI 2018.
Großes Interview mit Raf 
Camora
Ein Name, der längst jedem bekannt 
ist. Der Gewinner von Gold- und Pla-
tin-Auszeichnungen für Rap-Musik 
und der stolze Wiener aus Fünfhaus 
(15. Bezirk) gab dem KOSMO Maga-
zin ein exklusives Interview.

FEBRUAR 2019.
KOSMO feiert 10 Jahre und 
100 Ausgaben!
Unser Magazin feierte sein erstes Jubiläum! In Zusam-
menarbeit mit vielen Freunden, Mitarbeitern, Prominen-
ten, Politikern und unserer Gemeinschaft in Österreich 
veranstalteten wir eine Feier und veröffentlichten die 
Jubiläumsausgabe Nr. 100.

NOVEMBER 2014.
Exklusiver Besuch
KOSMO hatte die Gelegenheit, das 
Schloss einer der größten Musikdi-
ven des Balkans, Dragana Mirković 
in Ebenfurth, zu besuchen.
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JULI 2022.
Interview mit Dušan Sretović
Wir sprachen mit Dušan Sretović, einem 
jungen Pianisten balkanischer Herkunft, 
der musikalische Erfolge feiert und eine 
unglaubliche Lebensgeschichte hat.

APRIL 2022.
Reportage „Wie der Krieg über 
Nacht in das Leben der Menschen 
eindringt?”
Über das Leben nach Beginn des Krieges 
sprach KOSMO mit Menschen, die aus der 
Ukraine geflohen sind und Zuflucht in Wien 
gefunden haben, sowie mit denen, die ihnen 
geholfen haben, sich wieder sicher zu fühlen.

OKTOBER 2023.
Interview mit Nik Dean
Wir hatten die Gelegenheit, mit Dejan Nikolić, 
besser bekannt als Nik Dean, in seinem Studio 
in Wien zu sprechen. Dejan ist einer der bekann-
testen Musikproduzenten der Welt und wurde 
kürzlich für einen Emmy Award nominiert.

MÄRZ 2021.
Reportage „Folgen des Luftan-
griffs gegen Serbien”
Der Anwalt aus Niš, Dr. Srđan Aleksić, 
reichte eine Klage gegen die NATO aufgrund 
der Folgen ein, die die Bombardierung mit 
abgereichertem Uran 1999 hinterlassen hat.

150. AUSGABE
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In diesen fünfzehn Jahren haben 
wir mit einer Vielzahl von Promi-
nenten, Politikern, Stars sowie 
langjährigen Freunden zu-
sammengearbeitet. Hier sind 
ihre Rückmeldungen über 
unser Magazin.

DankeХвала
Хвала

Danke
Hvala

HvalaХвала Danke

Johanna Mikl-Leitner,Landeshauptfrau Niederösterreich
Alles Gute zum doppelten Jubiläum! Das 15-jährige Bestehen von KOSMO unterstreichen drei Dinge: Erstens, dass die Frage „Wer sind wir?“ seit 150 Ausgaben aus den verschie-densten Blickwinkeln heraus beant-wortet wird. Zweitens, dass das KOSMO-Redaktionsteam seit 15 Jahren die relevanten Geschichten auf den Punkt bringt. Und drittens, dass die Niederösterreicherinnen und Nie-derösterreicher die Lektüre von KOSMO sehr schätzen. Danke für euren Beitrag zu einer lebendigen und vielfältigen Medien-landschaft, auf die nächsten Jahre!

Harald Mahrer, Präsident der Wirtschaftskammer Österreich (WKO)
Vielfältig, innovativ, Nationen verbindend – so kennt man KOSMO seit 150 Ausgaben, den Finger immer am Puls wirtschaftlicher Entwicklun-gen in Österreich und darü-ber hinaus. Die Wirtschafts-kammer Österreich gratuliert sehr herzlich zum Jubiläum und wünscht viel Erfolg und alles Gute für viele weitere Ausgaben mit spannendem Lesestoff.
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Ostoja Ossi Matić,  Geschäftsführer Lucky Car
Ein Unternehmen aufzubauen und 15 Jahre erfolgreich zu be-treiben ist eine großartige Leis-tung, vor der ich nur meinen Hut ziehen kann. In der heutigen Zeit braucht man viel Mut, Ehr-geiz und Innovationsgeist, um ein Medium zukunftsfit zu machen –  KOSMO ist genau das gelungen. KOSMO liefert einen unglaublich wertvollen Bei-trag für unsere Community in Österreich.

Blaško Papić,  Präsident KSD Zagreb 
Mit Stolz erinnere ich mich an den Start und die Unterstützung der Magazinidee in unserer Sprache. Als treuer Leser und Unterstützer bewundere ich die zweisprachige Ausgabe von KOSMO und ihren reichen In-halt, der unsere Gemeinschaft widerspiegelt. Ein besonderer Dank geht an das Team von KOSMO für ihren Beitrag und die langjährige Zusammenarbeit. Ich bin äußerst dankbar für die großartige Zusam-menarbeit all die Jahre!

Herbert Schweiger,Geschäftsführer der Wiener VHS
KOSMO und die VHS verbindet seit der Gründung des Maga-zins eine ausgezeichnete Zu-sammenarbeit. Wir waren einer der ersten Kooperations-partner, weil wir KOSMO als unentbehrlichen Brückenbauer zur BKS-Community sehen. Als zweisprachiges Magazin unterstreicht KOSMO auch, wie wichtig Mehrspra-chigkeit sowohl in der Medienland-schaft als auch als Kompetenz in un-serer Gesellschaft ist.

Emanuela Novakovic, Marketing Manager - Hyundai
  Herzlichen Glückwunsch zu 15                                                                   Jahren erfolgreichen Publika-tionen und der Veröffentlichung der 150. Ausgabe. Dies zeugt von Leistung, Hingabe und hohem Engagement. In den letzten 15 Jahren durfte ich die Entwicklung des Magazins ver-folgen und darf euch zur informativen, qualitativen und inspirierenden jour-nalistischen Arbeit gratulieren.  Vielen Dank für die vertrauensvolle Zusam-menarbeit & weiterhin viel Erfolg!

Bojan Obradović,  CEO Mtel Austria
Herzlichen Glückwunsch KOSMO zum 15-jährigen Jubiläum! Danke für die langjährige Zusammenarbeit. KOSMO ist ein bedeutender Brückenbauer in der österreichischen Medienlandschaft und verbindet Menschen verschiedener Herkunft. Alles Gute für die kom-menden 150 Ausgaben und auf eine weitere gute  Zusammenarbeit.

Renate Anderl,  AK Präsidentin
KOSMO bereichert seit 15 Jahren die österreichische Medienlandschaft mit wertvollen Beiträgen. Das Repertoire ist breit: von Innenpolitik und europäi-schen Themen über Sport, Kunst und Kultur bis zu interessanten Services. KOSMO ist so vielfältig wie die Men-schen, die unsere Gesellschaft aus-machen. Vielfalt ist für die AK ein wichtiger Wert, KOSMO schafft es per-fekt, diese Vielfalt abzubilden.

150. AUSGABE
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Zivildienst beim Samariterbund

NICHT
stillgestanden!

www.samariterbund.net/zivildienst

Michael Ludwig,Bürgermeister der Stadt Wien
Seit 15 Jahren können Wienerinnen und Wiener, die Bosnisch-Kroatisch-Serbisch sprechen, Informationen und Neuigkeiten über ihre Stadt auf Deutsch und in ihrer Muttersprache lesen. Verlässlich, unabhängig und kos-tenlos. Denn Wissen sichert einen wichtigen Beitrag in unserer Gesell-schaft und fördert das Zusammenleben in Wien. Dafür bedanke ich mich herzlich und wünsche weitere erfolgreiche Jahre!

Karl Nehammer,  Bundeskanzler
Es ist gut, dass es ein Medium gibt, das durch die Kombination von Nach-richten aus der neuen und aus der alten Heimat eine direkte Brücke zwi-schen dem Westbalkan und Öster-reich schafft. Die verschiedenen Communities aus dem Balkan sind ein Vorzeigebeispiel gelungener An-passung. Daran hat auch KOSMO ei-nen Anteil. Gratulation für die vergan-genen und viel Erfolg für die nächsten 15 Jahre KOSMO!
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KOSMO.at im Jänner

Fritzl vor Freilassung 
– „Sexualtrieb völlig 
erloschen”
Überraschende Wende im 
Fall Josef Fritzl: Der als 
„Horror-Vater von Amstet-
ten” bekannt gewordene 
Österreicher könnte nach 
15-jähriger Haftstrafe vor-
zeitig entlassen werden. Ein 
neues Gutachten, das seine 
fortschreitende Demenz 
und damit verbundene Un-
gefährlichkeit hervorhebt, 
könnte dies ermöglichen.

Ausgewählte Kommentare:
Friedrich Schiller:

Polizeichef warnt: An-
haltende Gefahr durch 
Terrorismus
Wien ist weiterhin Ziel des 
Terrorismus, verstärkt 
durch die Lage im Nahen 
Osten und geplante An-
schläge von Islamisten. 
Landespolizeipräsident 
Gerhard Pürstl sieht darin 
eine anhaltende Bedrohung 
für die Zukunft.

Ausgewählte Kommentare:
Franz Petrus:
Ein großes Dankeschön an 

Liebe LeserInnen,
KOSMO ist für alle eure Re-
aktionen, Vorschläge und 
Fragen offen. Teilt mit uns 
eure Kommentare gerne 
auf: 

Zeitschrift KOSMO
Zieglergasse 14/1/2
1070 Wien, - 
oder per  E-Mail: 
info@kosmo.at 

Der sollte lieber in seiner 
Zelle bleiben, und dort elen-
dig Krepiern. Keine Begnadi-
gung für solch ein Ungeheu-
er.

Tamara Al-Jasim:
Der hat kein Recht mehr 
dazu, egal ob er Demenz hat 
oder nicht.

Martin Koinegg:
Ist unsere Justiz komplett 
am Ende? Diese Ratte hat 
kein Recht auf Freiheit!

Herbert Schuster:
Frechheit!

unsere Politiker. Wer sie jetzt 
noch wählt, trägt selbst die 
Schuld.



Mehr Lohn
für Leistung.

Sag hallo zu:

Hier informieren, wovon Sie profitieren: bmf.gv.at/entlastungen2024

Denn wir heißen auch 2024 weitere Vorteile für arbeitende Menschen willkommen:

• Anhebung der Steuertarifgrenzen und der wesentlichen Absetzbeträge.
• Anhebung des monatlichen Freibetrags für Überstundenzulagen von 86 Euro auf 200 Euro 

für bis zu 18 Überstunden (bisher 10 Überstunden).
• Anhebung des monatlichen Freibetrags für Schmutz-, Erschwernis- und Gefahrenzulagen 

sowie der Zuschläge für Sonntags-, Feiertags- und Nachtarbeit von 360 Euro auf 400 Euro.

Zusätzlich mehr finanziellen Spielraum bringen:

• Erhöhung des Grundfreibetrages zum Gewinnfreibetrag für Selbstständige von 30.000 Euro 
auf 33.000 Euro.

• Dauerhafte Verlängerung der Homeoffice-Regelung für Arbeitnehmerinnen und Arbeitnehmer.

Der Abschied von
der kalten Progression

bleibt ein
Ciao ohne au!

EN
TG

EL
TL

IC
H

E 
EI

N
SC

H
A

LT
U

N
G

93390_BMF_KalteProg_Baeckerin_Kosmo_200x280_ICv2.indd   193390_BMF_KalteProg_Baeckerin_Kosmo_200x280_ICv2.indd   1 03.01.24   09:5903.01.24   09:59



Bestelle
jetzt!
www.spusu.at

spusu. Mobilfunk ohne versteckte Kosten!

jederzeit kündbar

keine versteckten Kosten

keine Mindestvertragsdauer

✔
✔
✔

Schneller Wechsel
in nur 5 Minuten!

• gratis Rufnummernmitnahme

• einfache Kündigung des Altvertrages

Jetzt 3 Monate gratis sichern!

Aktion bis 29.02


